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De Commissie voor Brussel en de Vlaamse Rand besprak de beleidsbrief Vlaamse Rand – 
Beleidsprioriteiten 2013-2014 (Parl. St. Vl. Parl. 2013-14, nr. 2231/1) deels samen met het 
ontwerp van decreet houdende de algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap (coördinatie Vlaamse Rand) voor het begrotingsjaar 2014, namelijk op 27 novem-
ber 2013. Op 11 december 2013 werd de bespreking van de beleidsbrief  voortgezet (na 
indicatieve stemming van de algemene uitgavenbegroting, coördinatie Vlaamse Rand, op 
27 november). 

Daarom werd dit jaar een afzonderlijk verslag gemaakt van de bespreking van de 
beleidsbrief, die hieronder volgt. Voor het verslag van de bespreking van de algemene 
uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap, (coördinatie Vlaamse Rand) voor het 
begrotingsjaar 2014 wordt verwezen naar Parl.St. Vl.Parl. 2013-14, nr. 15/3-B.

1. Toelichting door de heer Geert Bourgeois, viceminister-president van de Vlaamse Regering,  
Vlaams minister van Bestuurszaken, Binnenlands Bestuur, Inburgering, Toerisme en 
Vlaamse Rand 

1.1.	Inleiding

Het Cijferboek Vlaamse Rand bewijst jaarlijks dat deze regio zich onderscheidt van de 
rest van Vlaanderen, dit wil zeggen dat de nood aan een apart beleid blijft. Het cijferboek 
is een initiatief  uit deze regeerperiode. 

De snelheid van maatschappelijke en demografische veranderingen is enorm. Grootstede-
lijke problemen op vlak van integratie, welzijn, jongeren en onderwijs nemen toe.

Op vlak van demografie kent de Vlaamse Rand een jonge bevolking die relatief  sterk 
aangroeit. Het groeiritme ligt sinds 2002 iets hoger (7,3%) dan gemiddeld in het Vlaamse 
Gewest (6,3%). In 2011 komt in de faciliteitengemeenten bijna twee derde (63,7%) van de 
inwijkelingen uit het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest, in de niet-faciliteitengemeenten is 
dat ook toch nog de helft (48,7%). 

Inzake economie en arbeidsmarkt is er in de Vlaamse Rand een grote concentratie van 
ondernemingen. Zij bieden veel jobs aan maar toch is er werkloosheid. Er is duidelijk een 
mismatch op de arbeidsmarkt. Er zijn in 2012 minder hooggeschoolde werkzoekenden in 
de Vlaamse Rand (2450) tegenover laaggeschoolde werkzoekenden (4765). 

Wat onderwijs betreft volgden in 2013 in totaal 2924 leerlingen les in een Franstalige 
basisschool in een van de taalfaciliteitengemeenten (voorlopige cijfers voor schooljaar 
2012-2013). Dit aantal gaat in licht stijgende lijn (+4,5% ten opzichte van 2003). De 
Nederlandstalige basisscholen (naar vestigingsplaats) telden in 2013 in diezelfde facili-
teitengemeenten 3778 leerlingen (1427 kleuters en 2351 leerlingen in het lager onderwijs, 
gewoon en buitengewoon). Dit aantal ging eveneens in stijgende lijn in vergelijking met 
2003 (+11,3%), sterker dus dan in de Franstalige bassischolen. In de niet-faciliteitenge-
meenten steeg het aantal leerlingen in de bassischolen tussen 2003 en 2013 met 17%. 

Op vlak van ruimtelijke ordening en wonen stelt men vast dat er steeds meer bebouwde 
oppervlakte is. In de Vlaamse Rand is 27,1% van de oppervlakte bebouwd (huizen, bedrij-
ven, infrastructuur). In 2012 was 18,5% van het Vlaamse Gewest bebouwd. In 2012 werd 
gemiddeld 262.756 euro betaald voor een gewoon woonhuis (207.840 euro in het Vlaamse 
Gewest), 206.354 euro voor een appartement (205.975 euro in het Vlaamse Gewest) en 
465.103 euro voor een villa (352.978 euro in het Vlaamse Gewest). 
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Het Vlaamse Randbeleid besteedt blijvend aandacht aan het Vlaamse karakter en de 
Nederlandse taal.

1.2.	Functionele	bevoegdheid	Vlaamse	Rand

1.2.1. Aansturen van een gecoördineerd Randbeleid

1.2.1.1. Initiatieven die het Vlaamse karakter van de Vlaamse Rand bevestigen en/of verste-
vigen 

Een gericht onthaalbeleid blijft cruciaal. In 2014 verschijnt een nieuw concept van 
onthaalbrochure. Verouderde elementen zullen er worden uit gehaald, er wordt meer 
verwezen naar de website (die meer mogelijkheid tot interactief werken biedt). De randuit-
cheques worden voortgezet, alsook de samenwerking met andere actoren enzovoort.

De analyse van het onderzoeksproject Taalbarometer wordt opgeleverd in voorjaar 2014. 
De Taalbarometer voor de Rand betreft een nulmeting die toch voldoende materiaal ople-
vert voor de onderbouwing van het beleid. De Taalbarometer in Brussel heeft zijn waarde 
bewezen. De minister hoopt een gelijkwaardig instrument te krijgen voor de Vlaamse 
Rand. 

De ‘Leidraad voor een goed Vlaams Beleid’ werd overhandigd aan alle nieuwe mandata-
rissen, provincieraads-, gemeenteraads- en OCMW-raadsleden en aan integratieambtena-
ren. De Leidraad wordt ook online aangeboden aan mandatarissen in heel Vlaanderen. 
Het incident in Menen illustreert dat de Leidraad ook in de rest van Vlaanderen nuttig is.

De website www.vlaamserand.be wordt vernieuwd in 2014 met meer mogelijkheid tot 
interactief  werken.

1.2.1.2. Subsidies voor initiatieven die het Vlaamse karakter bevestigen en/of verstevigen

In 2014 wordt de subsidiëring van een 100-tal grote en kleine initiatieven voortgezet. Er 
wordt een subsidie toegekend voor de studie naar haalbaarheid/wenselijkheid van extra 
culturele infrastructuur in de Zuidrand. De oplevering van de studie wordt verwacht in 
het voorjaar 2014. Uitvoerder van de studie is de heer Hugo De Greef.

1.2.1.3. Coördinatieplatform VSGB

In 2013 volgde het platform onder meer volgende zaken op: 
– de gemeente- en provincieraadsverkiezingen (de cijfers werden gepresenteerd);
– mobiliteit en openbaar vervoer (de nieuwe tramlijnen van De Lijn en het Gewestelijk 

Expresnet, bestrijding geluidshinder);
– de hoorzitting met de burgemeesters inzake de grootstedelijke problematiek (de burge-

meesters van Halle, Vilvoorde, Sint-Pieters-Leeuw leggen grootstedelijke problematie-
ken voor);

– de projectmonitoringfiches.

In 2014 wordt het flankerend beleid en de zesmaandelijkse rapportering aan de Vlaamse 
Regering in samenwerking met de rapportering van START, verder opgevolgd. 

1.2.1.4. Strategische projecten 

Felix De Boeck: het museum onderhandelt momenteel over perceel 64B, dat eigendom is 
van de gemeente. In verband met de vraag om uitleg van mevrouw Irina De Knop daarnet 
(Hand. Vl.Parl. 2013-2014, C66 – BRU5) over het Herman Teirlinckhuis antwoordt de 
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minister dat, als de Vlaamse Landmaatschappij (VLM) het huis zou aankopen, FeliXart 
dit huis in haar activiteiten wil betrekken, en beide gebouwen verbinden via een wandel-
pad in de Zennevallei. 

Het restauratiedossier van de hoeve (Huis van Polleke, hoeve) wordt in december 2013 
ingediend, in overleg met Onroerend Erfgoed. Een eerste aftoetsende fase van de reso-
nantiegroep (alle partners) is afgerond. Hieruit wordt een stuurgroep gevormd met het 
museum en de gemeente als initiatiefnemers. Het project ‘het Moeras’, het heemkundige 
en ecologische luik, werd in april 2013 voorgesteld aan de pers. De ondersteuning van de 
site wordt in 2014 verdergezet, met daarbij centraal de restauratie van de hoeve. 

Campus Bierenberg: er werd geen akkoord bereikt met VUB/ULB over de eigendoms-
overdracht. Dit project is niet haalbaar gebleken.

1.2.1.5. Media en communicatie 

Www.docu.vlaamserand.be wordt verder uitgebreid en geactualiseerd: het aantal te 
downloaden publicaties, thematische fiches, cijferreeksen in tabel of kaart, R@ndbrieven 
enzovoort. In 2014 wordt ingezet op het luik politiek en taal. Dit virtuele documentatie-
centrum bestond in april 2013 vijf  jaar en realiseerde sindsdien een gestage uitbreiding van 
zowel de website zelf  als van de bezoekersaantallen. Tussen september 2012 en augustus 
2013 was er een groei van 27% bezoekers in vergelijking met de vorige beleidsperiode. 

In 2013 was er de oplevering van het marktonderzoek Randkrant en de gemeenschaps-
kranten: bekendheid (2008: 78%; 2013: 83%) en appreciatie (2008: 6,9/10; 2013: 7,2/10) lig-
gen hoger dan 5 jaar geleden. De anderstalige ‘opstappen’ in Randkrant en op de website 
blijken zinvol en worden mogelijk overgenomen in de gemeenschapskranten. De vormge-
ving van Randkrant wordt in 2014 opgefrist.

Ring-tv blijft een belangrijk instrument om het Vlaamse karakter te bevestigen en te ver-
stevigen. Het magazine ‘Over de Rand’ licht het beleid van de Vlaamse Regering in de 
Rand toe. De ondertiteling van ‘Over de Rand’, het nieuws en het weekoverzicht van het 
nieuws wordt voortgezet. Ook de toeristische promotie via de uitzendingen over ‘bed and 
breakfast’ wordt gecontinueerd. Ring-tv was ook een partner in het nieuwe Gordelfestival. 

1.2.2. Vzw ‘de Rand’

Het actieplan 2014 staat op www.derand.be. De minister verwijst verder naar het nieuwe 
decreet van juli 2013:
– de provincie Vlaams-Brabant heeft een legistieke basis om ook na de interne staatsher-

vorming een eigen beleid ‘Vlaams karakter’ te voeren; 
– de wettelijke basis is gelegd voor vzw ‘de Rand’ om een initiatiefnemende rol te spelen 

in de uitwerking van het lokaal jeugd- en sportbeleid en de ondersteuning van biblio-
theken in de faciliteitengemeenten (mits er geen eigen beleid is en conform de Vlaamse 
decreten). 

In 2014 wordt de lopende meerjarige beleidsnota geëvalueerd en een nieuwe voorbereid, 
gekoppeld aan een meerjarige begroting. 

1.2.2.1. Infrastructuur en gebouwen in beheer van vzw ‘de Rand’

Met FOCI-middelen werd de publiekstribune in de Boesdaalhoeve geïnstalleerd, en het 
sanitair in de Zandloper vernieuwd. Alle centra voldoen ondertussen aan de nieuwe 
geluidsnormen. In februari 2013 werd jeugdhuis Animoro geopend. Eind 2013 werd het 
dossier bij FOCI ingediend voor theater-technische vernieuwing in de Zandloper en de 
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Bosuil. In 2014 wordt een technisch dossier voorbereid voor dakisolatie van de Boesdaal-
hoeve. Via kredieten van het Agentschap Facilitair Management (AFM) wordt de binnen-
koer van de Kam heraangelegd. 

1.2.2.2. De gemeenschapscentra 

Het betreft de kwalitatieve werking in de zes faciliteitengemeenten, gericht op jeugd, cul-
tuur, sport en verenigingsleven. Er wordt intensief  samengewerkt met andere (gemeen-
telijke) centra en in 2014 worden de subregionale abonnementsformules bijgeschaafd en 
transparanter. 

De bezoekerscijfers van de gemeenschapscentra zijn geëvolueerd van 20.501 in 2003 naar 
34.754 in 2012. Dit aantal betreft eigen programmering. Schoolvoorstellingen zijn niet 
meegerekend in de cijfers, aangezien dan enkel de zaalverhuring wordt gerekend en niet 
het aantal bezoekers.

De gemeenschapscentra spelen een belangrijke rol in:
– gemeenschapsbevorderende projecten voor lokale bevolking;
– vernieuwde projecten en tendensen (betreffende afstemming met de programmatie van 

andere gemeenschapcentra, ook buiten de Zes via Vlabra’ccent);
– belangrijke locaties bij het Gordelfestival (bij vorige editie alle gemeenschapcentra’s 

ingeschakeld, behalve Drogenbos);
– prominente werking naar en met scholen (boekenkaftdag, Ezelsoor enzovoort);
– drempelverlagende kansen voor anderstaligen met respect voor het Nederlands;
– in 2014 zal veel nadruk liggen op opmaak en opvolging beleidsplannen voor lokaal 

jeugd- en sportbeleid. 

1.2.2.3. Taalpromotie 

Op dit vlak wordt samengewerkt tussen de Huizen van het Nederlands Brussel en Vlaams-
Brabant. De expertise van deze huizen is nuttig voor gemeenten, OCMW’s enzovoort.

De bevoegdheden worden hertekend door het nieuwe integratiedecreet: de op te richten 
EVA coördineert taalpromotie en -beleid voor heel Vlaanderen; vzw ‘de Rand’ blijft dit 
doen in eigen werkingsgebied.

De expertise van vzw ‘de Rand’ zal voornamelijk ingezet worden op het vlak van vrije tijd 
en in de faciliteitengemeenten. In andere gemeenten verloopt dit in samenwerking met 
gemeentebesturen en integratiediensten. 

In 2014 is het de bedoeling het globale taalpromotiebeleid in Vlaanderen te versterken 
vertrekkend vanuit de ervaringen van de Randsituatie. In 2014 worden tevens de projecten 
‘managers van diversiteit’ opgevolgd. Er wordt mee nagedacht over het behoud van exper-
tise van Huis van het Nederlands Vlaams-Brabant.

1.2.2.4. Sensibiliseren van internationalen 

Een aantal projecten uit het verleden worden geëvalueerd en nieuwe opties worden ver-
kend (bijvoorbeeld concert voor expats: te duur, andere goedkopere evenementen uitdok-
teren; speakers corner: hoe meer expats aantrekken). Via eigen netwerking en Flanders 
Today promoot vzw ‘de Rand’ een select aanbod aan evenementen. In 2014 wordt 
gestreefd naar kostenefficiëntie voornamelijk door het toeleiden naar bestaande evene-
menten in plaats van een eigen aanbod voor hen op te zetten. Er wordt samengewerkt met 
de nieuwe EVA en het Departement internationaal Vlaanderen. De publicatie ‘Living in 
Translation’ wordt digitaal geactualiseerd.
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1.2.2.5. Gordelfestival

In 2013 vond voor het eerst het Gordelfestival plaats volgens het nieuwe concept, na de 
beslissing van de Vlaamse Regering: er werd gefocust op sport, cultuur, toerisme en Vlaams 
karakter. De organisatie werd opgenomen door vzw ‘de Rand’, Bloso blijft bevoegd voor 
het sportluik. Er heeft een evaluatie tussen de verschillende partners plaatsgevonden. 

De tweede editie in 2014 moet vroeger starten en zorgen voor een ruimere communicatie 
en verweving van sport, cultuur, toerisme en Vlaams karakter. Vilvoorde heeft zich kandi-
daat gesteld als Gordelgemeente voor editie 2014. 

1.2.2.6. De ‘Zes’ en het Vlaams beleid

De Conferentie van Vlaamse mandatarissen in de Zes vergadert een viertal keer per jaar. 
Ze signaleert problemen aangaande Vlaams karakter en werkt themagericht. Vzw ‘de 
Rand’ verzorgt het secretariaat. Begin 2013 was er een infosessie voor nieuwe leden, met 
nieuwe thema’s: onderwijs, wonen en sociale huisvesting.

De Conferentie van Vlaamse mandatarissen zal ook in 2014 de vinger aan de pols hou-
den voor wat betreft de politieke situatie in de Zes, via themabijeenkomsten. De thema’s 
worden voorbereid en voorgesteld door de mandatarissen met ondersteuning van de vzw 
‘de Rand’. Er kunnen ook externe experten worden uitgenodigd. Deze herfst is er nog een 
bijeenkomst gepland over wonen en sociale huisvesting. Ook de nieuwe benadering van 
de sport- en jeugdsubsidies in de Zes kan via een themabijeenkomst worden opgevolgd. 

1.3.	Functionele	bevoegdheden	inzake	Randbeleid

1.3.1. Toerisme 

Toerisme is een belangrijke factor van welvaart en Vlaams karakter van de Groene Gor-
del. De Groene Gordel vertegenwoordigt 5,2% van het totaal aantal overnachtingen in 
Vlaanderen (derde plaats na Limburg en Kempen). Terwijl het aantal overnachtingen in 
de zestien Groene regio’s in 2012 met 1,9% achteruit ging in vergelijking met 2011, steeg 
het aantal overnachtingen in de Groene Gordel met 85.918: van 1.186.947 tot 1.272.865 of 
7,2% meer in vergelijking met 2011. 

Begin 2013 werden volgende belangrijke projectsubsidies na goedkeuring van de Vlaamse 
Regering gelanceerd: 
– het nieuwe jeugdverblijfscentrum De Hagaard in Overijse wordt geopend. Dit verblijf  

was een investering van 4,7 miljoen euro; 
– het Streek – Grote Routepad Groene Gordel. Dit 147 km lange Streek-Grote Routepad 

verbindt prachtige stukjes natuur, parken, bossen en tuinen met de charmante dorpjes 
rondom de hoofdstad.

De toeristische kaart met voordeelbonnen werd ruim verspreid tijdens het eerste Gordel-
festival. Dit luik wordt in de toekomst meer geïntegreerd of complementair uitgewerkt. 

In het najaar 2013 wordt het plan voor de Vlaamse regio’s goedgekeurd. Het biedt een 
toekomstig kader voor verblijfstoerisme. De krachtlijnen zijn: 1) synergie creëren tussen 
de Vlaamse regio’s en de steden, 2) Erfgoed, 3) de eet – en drinkcultuur, 4) fietsen en fiets-
cultuur, 5) het landschap als toeristische trekker.

In 2014 zetten de impulsprogramma’s Vlaamse regio’s in op onthaalprogramma’s in de 
regio’s en projecten die positionering en/of identiteit van een stad of regio versterken. 
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1.3.2. Onroerend erfgoed 

Deze regeerperiode werd een groot deel van de Vlaamse Rand geherinventariseerd (Asse, 
Dilbeek, Drogenbos, Grimbergen, Kraainem, Linkebeek, Machelen, Sint-Genesius-Rode, 
Sint-Pieters-Leeuw, Vilvoorde, Wemmel, Wezembeek-Oppem).

De minister verwijst verder naar de website www.inventaris.onroerenderfgoed.be. Hij zet 
verder in op behoud en beheer van onroerend erfgoed. Enkele landschapsbeheersplan-
nen en herwaarderingsplannen zullen worden goedgekeurd en herinventarisatie en actieve 
inzet worden voortgezet in 2014.

1.3.3. Binnenlands Bestuur en Taalwetgeving 

De minister ziet toe op de strikte toepassing van de taalwetten en de bescherming van het 
Nederlandstalig karakter van de Vlaamse Rand. Een vertegenwoordiger van het Agent-
schap voor Binnenlands Bestuur is steeds aanwezig op de gemeenteraden in de faciliteiten-
gemeenten om snel en correct optreden mogelijk te maken. 

Na de verkiezingen in 2012 liet de minister de gouverneur een onderzoek instellen aan-
gaande oproepingsbrieven in strijd met taalwetgeving. Dat leidde tot een tuchtstraf  voor 
twee burgemeester die een taalcode hanteerden bij het verzenden van de oproepingsbrie-
ven en dus mogelijks de wet van privacy schonden.

De minister heeft drie burgemeesters (Calmeyn, Rollin en Vansteenkiste) benoemd. Hij 
neemt daar een consequente houding in aan – namelijk na gesprek met de gouverneur en 
mits respect voor rechtsregels. Tegen de niet-benoeming van de drie andere burgemeesters 
werd beroep ingesteld maar daar is nog geen uitspraak over. 

1.3.4. Onthaal en Integratie 

Er is een stijgende nood aan lokaal integratiebeleid door de toenemende druk vanuit 
Brussel. Reeds dertien gemeenten in Vlaams-Brabant waarvan negen in de Vlaamse Rand 
bouwen dit momenteel uit. Een groot aantal gemeenten kent een stijgend groot aantal 
personen van vreemde afkomst: Machelen meer dan 35%, Vilvoorde meer dan 36%, 
Zaventem meer dan 34%. Het is dus belangrijk sterk in te zetten op integratiediensten. 

De meeste gemeenten voeren een actief  taalbeleid, en zijn hier vaak zeer innoverend in. 
In de faciliteitengemeenten krijgen de OCMW’s ondersteuning via Welzijnskoepel West-
Brabant. Er wordt verder geïnvesteerd in educatieve toeleidings- en begeleidingstrajecten 
en sociale trajecten. Taalpromotieprojecten van vzw ‘de Rand’ worden uitgediept en net 
als ‘managers van diversiteit’ verdergezet in 2014.

1.4.	Andere	beleidsdomeinen	

1.4.1. Werk

Er wordt een sluitend taalbeleid gevoerd in functie van anderstalige werkzoekenden dank-
zij de VDAB en het Huis van het Nederlands. Er lopen specifieke acties met een toege-
wezen NT2-consulent en het bemiddelingsinstrument ‘de Rand’ in Vilvoorde. Dit model 
wordt verspreid in heel Vlaanderen. 

VDAB en Actiris nemen gemeenschappelijke initiatieven onder meer qua sectorale job-
beurzen en het Luchthavenactieplan. De minister verwijst naar de voortgang van het 
Luchthavenactieplan in 2012-2013 met allerhande acties.
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1.4.2. Onderwijs

Het basisonderwijs in de Vlaamse Rand telt een groot aantal leerlingen waarvan een groot 
percentage dat het Nederlands niet als thuistaal heeft. Er is een breed onderwijsaanbod 
in de Vlaams Rand, maar ook toenemende internationalisering. Het beleid ondersteunt 
scholen die hieraan werken. De middelen Rand en Taal werden geïntegreerd in het globaal 
omkaderingssysteem: thuistaal is nu een onafhankelijke indicator in de berekening van 
de middelen. De werking Rand en Taal binnen vzw SNPB wordt vanaf 2014 samen met 
BROSO in één structuur samengebracht ter ondersteuning van taalbeleid in het secundair 
onderwijs. Zo is er eenheid in beleid van basis tot secundair.

Voor de onderwijscapaciteit werden extra middelen uitgetrokken: voor Vilvoorde (5 mil-
joen euro), Asse (5 miljoen euro), Grimbergen (3 miljoen euro) en BHG (11 miljoen euro): 
dit vermindert de druk op vzw ‘de Rand’.

Het aantal leerlingen in Nederlandstalige scholen stijgt sneller dan in het Franstalig 
onderwijs.

De Franstalige scholen hebben een aanvraag ingediend tot afwijking van de eindtermen. 
De problematiek is gekend. In zijn arrest heeft het Grondwettelijk Hof geoordeeld dat de 
vroegere akkoorden tussen de onderwijsministers van voor de grondwetswijziging waarbij 
onderwijs een integrale bevoegdheid is van de Nederlandse taalgebieden toch van kracht 
blijven. De Vlaamse wetgever is dus beperkt in zijn optreden ten aanzien van die Fransta-
lige scholen inzake de eindtermen en de inspectie. 

De intake voor Nederlands voor anderstaligen gebeurt door het Huis van het Nederlands. 
Er is geen capaciteitsprobleem. Vanaf 2014 worden nieuwe en flexibelere opleidingsprofie-
len NT2 goedgekeurd door de Vlaamse Regering. Het taalniveau wordt opgetrokken tot 
dat van de buurlanden. Er wordt ook meer maatwerk voorzien gezien het zeer verscheiden 
publiek.

Verder is er ook de onderwijshervorming OD23 met nieuwe maatregelen inzake taal (taal-
baden, extra verplichte taallessen Nederlands in secundair onderwijs enzovoort).

1.4.3. Huisvesting – Vlabinvest 

Vlabinvest werd overgeheveld naar de provincie Vlaams-Brabant. De huidige werking 
blijft onveranderd.

Van het Rollend Grondfonds werd 6,4 miljoen euro van de 10 miljoen euro uitgegeven 
voor aankoop van grond. Voor de periode 2012-2015 zijn 279 extra woongelegenheden 
geplant volgens de voorrangsregeling Vlabinvest. De voortgangtoets gemeenten wordt 
toegepast voor de opvolging van de realisatie van het bindend sociaal objectief voor koop- 
en huuraanbod. Inzake Wonen in eigen streek kende 2013 een weigeringsgraad van 4,76% 
en bij 12% van de dossiers was WIES niet van toepassing.

Het arrest van het Europees Hof van Justitie van 8 mei 2013 bevat kritiek op deze regelge-
ving. Het Grondwettelijk Hof heeft op 7 november bepaald dat WIES strijdig is met het 
Europees Recht. De Vlaamse Regering zoekt nu verder naar een oplossing. 

1.4.4. Economie – START – Mobiliteit

START streeft naar een optimale afstemming van de projecten. Er wordt verder inge-
zet op duurzaam en efficiënt gebruik van beschikbare bedrijfspercelen en prospectie van 
onbenutte percelen en gebouwen. De bezettingscijfers van terreinen binnen het VSGB 
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worden geactualiseerd. Luchthavenbeleid (Departement Mobiliteit en Openbare Werken) 
zet in 2014 een initiatief  op voor de poort internationale luchthaven Zaventem. 

Sinds 2013 is er een projectleider binnen het Departement Ruimte Vlaanderen voor het 
reconversiegebied Vilvoorde-Machelen. Voor de R0 is het plan-MER afgerond. Er werd 
groen licht gegeven voor drie tramtracés. Verder onderzoek zal leiden tot een uitgewerkt 
tracé. De HST-fietsroute in de luchthavenregio langs spoorlijn 36 wordt verder uitge-
bouwd. Begin 2013 werd aan de Europese Commissie gerapporteerd over strategische 
geluidsbelastingkaarten voor de luchthaven. Het Inrichtingsplan voor openruimtenetwerk 
Woluwebekken wordt in 2014 gerealiseerd.

1.4.5. Ruimtelijke Ordening 

In augustus 2013 startte Ruimte Vlaanderen het project voor het Metropolitaan Kern-
gebied. Voor het gebied Vilvoorde-Machelen-Zaventem wordt als focuspunt Territoriaal 
Ontwikkelingsprogramma opgestart. Een aantal strategische projecten in de Vlaamse 
Rand krijgen in uitvoering van het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen een subsidie 
voor loon- en werkingskosten van een coördinator. 

De inplanting van een stadion op Heizel parking C vereist een voorafgaand akkoord 
tussen het Vlaamse en Brusselse Gewest inzake mobiliteit en veiligheid. Ook het Neder-
landstalig karakter is een aandachtspunt. De krachtlijnen in de houding van de Vlaamse 
Regering in dit dossier zijn gekend.

1.4.6. Cultuur, Jeugd, Sport en verenigingsleven 

De nadruk ligt op het integraal en transversaal integratiebeleid op lokaal niveau, getrok-
ken door de integratiediensten. PRIC en vzw ‘de Rand’ stimuleren hierbij de opname 
van taalinitiatieven. Het gaat om vormingen duidelijke taal en het begeleiden van lokale 
besturen. 

Cultuur- en gemeenschapscentra stemmen onderling op elkaar af  betreffende program-
mering en communicatie. In 2014 is er de studie naar de behoefte en invulling van de cul-
turele vuurtoren in de Zuidrand.

Het wijzigingsdecreet van vzw ‘de Rand’ stelt de vzw vanaf 2014 in staat om zelf  beleids-
plannen in te dienen voor lokaal jeugd- en/of sportbeleid, indien een faciliteitengemeente 
dit niet doet.

1.4.7. Open Ruimte 

Door nauwe samenwerking tussen het Agentschap voor Natuur en Bos en de Vlaamse 
Landmaatschappij qua versterking groen karakter is een ruimer aanbod instrumenten 
beschikbaar. De Westelijke, Noordelijke en Zuidelijke Groenpool worden concreet inge-
vuld.

Vanuit ‘Groen in de stad’ is er verderzetting van de subsidiëring van uitbreidingsinitiatie-
ven voor toegankelijk openbaar groen (Zaventem, Machelen).

De VLM werkt aan omgevingskwaliteit via drie lopende landinrichtingsprojecten:  
Plateau van Moorsel, Land van Teirlinck en Molenbeek-Maalbeek. De VLM maakte een 
Planprogramma voor landinrichting voor de negentien gemeenten. Dit werd toegelicht op 
een symposium in juni 2013. Sinds 2012 is er 150.000 euro voor ‘quick wins’. Het Strate-
gisch project Zuurstof  voor de Zennevallei loopt af  in september 2014 en zal resulteren 
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in een geïntegreerde visie en concrete voorstellen. En ten slotte voert VLM momenteel 
omvangrijk landbouwonderzoek uit in de Rand.

1.4.8. Welzijn en Gezondheid 

Voor personen met handicap wijst de minister naar de uitbouw van rechtstreeks toeganke-
lijke hulp en toekenning van persoonsvolgende budgetten. 

De sector Bijzondere jeugdbijstand kon voor de periode 2013-2014 intekenen op residen-
tiële uitbreidingsmogelijkheden en instap in modulair kader.

Extra middelen/subsidies werden toegekend voor de CAW’s Vilvoorde en Asse in het 
kader van preventieve woonbegeleiding.

Voor kinderopvang en gezinsondersteuning is er in 2013 een akkoord voor 39 plaatsen en 
de belofte voor 10 plaatsen. Sinds 2012 is er ruimte om op korte termijn meer vakantie-
opvang te organiseren mits aanvraag van attest van toezicht. 11 extra plaatsen werden ge-
creëerd in CKG (Centrum voor kinderzorg en gezinsondersteuning) in de Vlaamse Rand 
en 25 plaatsen in omliggende regio’s (eveneens voordelig voor de Vlaamse Rand). 

In het decreet Kinderopvang werd een taalregeling opgenomen. Twee taaleisen werden 
ingevoerd als voorwaarde voor de subsidiëring: het personeel moet een bepaald niveau 
aan kennis van de Nederlandse taal hebben en het Nederlands moet de voertaal zijn in het 
kinderdagverblijf.

1.4.9. Europees en Buitenlands beleid 

De contacten met de internationale gemeenschap in Brussel worden gericht uitgebouwd. 
Bijzondere aandacht gaat naar onthaal- en opvolgingsbeleid ten aanzien van buitenlandse 
ambassadeurs in Brussel in samenwerking met De Warande via het Focus on Flanders-
programma.

De Nieuwsbrief  Flanders@world wordt uitgegeven tot eind 2013. Vanaf  volgend jaar 
wordt het geïntegreerd in een nieuw concept FlandersToday, uitgewerkt door het Depar-
tement internationaal Vlaanderen. De focus wordt verlegd naar het digitale medium en 
men beoogt een brug te slaan tussen Vlaamse actualiteit en activiteiten van de Vlaamse 
Regering.

2. Bespreking

2.1.	 Algemeen

Mevrouw Irina De Knop treedt de analyse bij dat de nabijheid van Brussel voor snelle 
demografische en sociale veranderingen zorgt in de Rand, en voegt eraan toe dat die 
tot tekorten leiden. Zij herinnert aan de krachtige roep om maatregelen van enkele bur-
gemeesters, die zich kritisch toonden voor het beleid van de Vlaamse Regering. Het is 
lang geleden dat de Vlaams-Brabantse arbeidsmarkt er zo slecht aan toe was. In Halle- 
Vilvoorde nam de werkloosheid toe van 6,2 tot 6,83%, wat een grotere stijging is dan in de 
crisis van 2008-2009. 

De oplossing is nochtans eenvoudig: trek middelen uit die in verhouding staan tot de 
problemen in de regio. Hoewel het lid het grootste fileleed van Vlaanderen draagt, vloeit 
het leeuwendeel van de mobiliteitsmiddelen naar andere provincies. Een analyse door het 
provinciale steunpunt sociale planning van het welzijnsaanbod in 2006-2012 bevestigde 
een structurele achterstand, maar ook hier blijft de inhaalbeweging uit.
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De minister belooft in zijn beleidsbrief  samen met zijn collega’s te bekijken hoe de 
Vlaamse overheid actiever kan optreden en de Randgemeenten ondersteunen opdat de 
regio leefbaar blijft. Het lid vindt dat er op alle beleidsdomeinen wat dat betreft een tandje 
bij gestoken kan worden en zij wordt daarin bijgetreden door onder meer voorzitter Jan 
De Craen van vzw ‘de Rand’, de provinciegouverneur en vele collega’s uit alle partijen, die 
herhalen dat de Vlaamse Rand voor gigantische uitdagingen staat. Het lid is ervan over-
tuigd dat ondertussen iedereen overtuigd is van de ernst van de situatie.

Bij het begin van de legislatuur kondigde de minister onderzoek aan naar de inbouw in 
het Gemeentefonds van criteria die hem sanctiemogelijkheden zouden verlenen ten aan-
zien van faciliteitengemeenten die opdrachten naast zich neerleggen (Parl.St. Vl.Parl. 
2009-10, nr. 188/5). Wat zijn de bevindingen en wat concludeert de minister eruit, vraagt 
mevrouw Irina De Knop. Zij stelt vast dat de Randgemeenten buiten de jaarlijkse, procen-
tuele stijging, geen extra middelen krijgen in verhouding tot de uitdagingen waarvoor ze 
zich geplaatst zien. 

Toen het lid in het begin van de legislatuur voorstelde een Randtoets in te voeren voor 
nieuwe regelgeving, gezien de specifieke kenmerken van de regio, wees de minister een for-
mele opname in de beslissingsprocedure van de Vlaamse Regering af maar hij beloofde de 
toets wel systematisch uit te voeren in de praktijk. Spreekster betwijfelt echter dat de rege-
ring geen enkele beslissing nam die negatieve gevolgen kan hebben voor vzw ‘de Rand’ en 
noemt de verdeling van de middelen voor maatschappelijk kwetsbare jongeren als voor-
beeld. Hoe reageert de minister? 

De flankerende maatregelen in de opvolgingsfiches, waar te weinig financiële verbintenis-
sen tegenover staan, leveren een magere balans op. Terwijl de Vlaamse Rand internationa-
liseert en globaliseert, kijkt de regering niet verder dan haar achtertuin en houdt zij vast 
aan de negentien gemeenten als werkingsgebied. Het lid stelt met pijn vast dat de minister 
de Rand en Halle-Vilvoorde links laat liggen, in weerwil van de aanspraken van de rege-
ring op dit vlak.

De inleiding van de beleidsbrief  leek even een trendbreuk aan te kondigen, toen de heer 
Christian Van Eyken las dat de Rand kampt met grootstedelijke problemen door de nabij-
heid van de Brusselse metropool, maar in de rest van het document worden beide weer 
snel van elkaar gescheiden. Nochtans is Brussel geen eiland. De demografische problemen 
van Brussel doen zich voor in alle Europese metropolen, en deinen zoals overal uit naar 
de rand. 

Op het einde van diezelfde inleiding schrijft de minister – eindelijk – dat nieuwkomers 
gastvrij ontvangen moeten worden, ongeacht de taal die ze spreken, en dat men zeker 
niet vijandig mag staan tegenover andere culturen en talen. In de rest van de beleidsbrief  
worden echter nergens subsidies vermeld voor initiatieven van anderstalige verenigingen. 
Zo krijgt het jeugdhuis Peter Pan in Linkebeek niets in het kader van het Jeugdwerkbe-
leidsplan omdat de werking en de statuten tweetalig zijn, terwijl het nochtans werkt aan 
het samenleven van jongeren uit twee culturen.

Mevrouw Mia De Vits vindt dat de beleidsbrief  het beleid uit de beleidsnota voortzet en 
haar fractie heeft dan ook geen fundamentele opmerkingen. Zij waardeert dat financiële 
middelen worden uitgetrokken voor de capaciteitsproblemen in het onderwijs, maar die 
inspanning moet ook worden aangehouden en daarom pleit het lid voor een meerjaren-
planning. Ook inzake mobiliteit moeten nu na de ring nog belangrijke stappen gezet wor-
den (zie 4.4 Mobiliteit). Uit de absolute cijfers in de beleidsbrief  kan zij niet afleiden of 
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de inhaalbeweging op het vlak van welzijn al begonnen is in Halle-Vilvoorde. Zij wil daar 
meer over vernemen (zie 4.8 Welzijn).

In het beleid van de jongste jaren vindt de heer Eric Van Rompuy het lokale integratiebe-
leid heel positief. Dat gemeenten daarvoor erkend kunnen worden en subsidies krijgen 
volgens bepaalde criteria, is een belangrijke hefboom. De top 3 in de Vlaamse Rand wordt 
gevormd door Zaventem, Vilvoorde en Sint-Pieters-Leeuw. Het is belangrijk dat men de 
defensieve houding tegenover de oprukkende francofonie inruilde voor een krachtig beleid 
dat de internationalisering stuurt in de richting van sociale cohesie, waarvan de taalpro-
motie een onderdeel vormt. 

Om die integratie te laten lukken zijn onderwijsinspanningen nodig. In Zaventem spreekt 
40% van de lagereschoolkinderen thuis geen Nederlands. Het lokale integratiebeleid, 
gesteund door het instrumentarium dat vzw ‘de Rand’ ter beschikking stelt, wordt de 
grote uitdaging in de volgende jaren voor de gemeenten. Daarbij is het belangrijk ook de 
ouders te betrekken, zowel voor hun eigen integratie als om de onderwijsresultaten bij hun 
kinderen niet te laten verloren gaan. Zijn fractie ondersteunt de ommezwaai van de jong-
ste jaren. Het lid is optimistisch want de nieuwe diversiteit heeft een grotere bereidheid tot 
integratie dan de oude francofonie. 

Tot slot stelt hij met verbazing vast dat de splitsing van BHV niet vermeld wordt in de 
beleidsbrief, nochtans een verwezenlijking met de steun van de meerderheid van het 
Vlaams Parlement. Het lid noemt dit ‘negationisme’.

De heer Willy Segers oordeelt dat de minister zijn coördinerende functie goed heeft waar-
genomen in dit moeilijke en permanent uitdagende beleidsdomein. Deze regering heeft 
alvast voor de omslag gezorgd, de volgende zal de aanpak verder in een regeerakkoord 
moeten opnemen en concretiseren. Belangrijk voor zijn fractie is de omvorming tot EVA 
van vzw ‘de Rand’, die algemeen gewaardeerd wordt door de Randgemeenten voor zowel 
haar ondersteuning als haar initiatieven. Het lid besluit dat de Rand specifieke aandacht 
van het beleid moet blijven krijgen. Zijn fractie zal de beleidsbrief  goedkeuren.

De heer Joris Van Hauthem pleit er andermaal voor de definitie van de Vlaamse Rand 
uit te breiden tot heel Halle-Vilvoorde en enkele gemeenten uit Leuven. Men mag de fei-
ten immers niet ontkennen, ook al klopt het dat vzw ‘de Rand’ ook ter beschikking van 
andere dan de negentien gemeenten staat. In de praktijk blijven op zich goede initiatieven 
als de Rand-taalbarometer en www.docu.vlaamserand.be echter wel beperkt tot de negen-
tien, hoewel internationalisering en verstedelijking daar niet langer stoppen. Zonder de 
voorgestelde uitbreiding zullen beleids- en spraakverwarring blijven bestaan, waarschuwt 
het lid.

De heer Van Hauthem heeft de indruk dat de minister vrijwel geen rol speelt in horizon-
tale dossiers als mobiliteit, het sportstadion en Uplace, en daar niet meer doet dan akte 
nemen van beslissingen van andere regeringsleden.

Het lid rondt af  met de noodzaak op een totaal andere visie op de Rand dan de huidige. 
Integratie kwam er weliswaar bij, maar men gaat er nog altijd te gemakkelijk van uit dat 
dit louter een probleem van voldoende aanbod is. Als dat laatste ontbreekt, zijn er blijk-
baar geen plichten. Het huidige verhaal is te veel een van rechten en niet van plichten. 
Daarnaast moet de minister dringend in dialoog treden met Brussel, dat zijn grootste-
delijke problemen exporteert. De burgemeester van Vilvoorde ziet zijn stad een tweede 
Molenbeek worden, inclusief  radicalisering. Hij richt zijn kritiek op de Vlaamse Regering 
als geheel, die geen antwoord geeft op de toenemende problemen in de Rand. 
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Antwoord van de minister

Op de vraag van mevrouw Irina De Knop over het afhankelijk maken van de dotatie 
van het Gemeentefonds van bepaalde voorwaarden (bijvoorbeeld genoeg sociale kavels 
of  het hebben van een bibliotheek) antwoordt de minister dat dit inderdaad besproken is 
op kabinetsniveau (met de kabinetten-Van den Bossche en Schauvlieghe). De conclusie 
was dat het Gemeentefonds als algemene financiering belangrijker is dan het koppelen 
van voorwaarden of het gebruiken als sanctie. Het straffen van gemeenten moet gebeuren 
via sectorale regelgeving. Er is overigens ook geen politiek draagvlak voor het Gemeente-
fonds als sanctiemiddel. 

De heer Eric Van Rompuy was zo vermetel het woord ‘negationisme’ in de mond te 
nemen. De minister neemt aan dat gaat om een vorm van negationisme die niet strafbaar 
is …

De eventuele uitbreiding van de definitie van de Rand is in deze commissie al herhaalde-
lijk besproken. De minister heeft er steeds voor gepleit om de definitie te behouden zoals 
ze is: de negentien gemeenten die palen aan het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest en de 
zes faciliteitengemeenten. Dat belet de sociologische realiteit niet dat het probleem veel 
verder reikt dan de negentien. Maar ook buiten de negentien wordt beleid gevoerd: via 
het integratiebeleid, onderwijs, huisvesting, Vlabinvest enzovoort. In de realiteit reikt het 
beleid dus verder dan de negentien. Als men de definitie wijzigt, uitbreidt tot heel Vlaams-
Brabant, is er ook een politieke impact en dan belandt men in een andere discussie.

2.2.	 Functionele	bevoegdheid	Vlaamse	Rand

2.2.1. SD – Aansturen van een gecoördineerd Randbeleid 

2.2.1.1. OD – Initiatieven die het Vlaams karakter van de Vlaamse Rand bevestigen en/of 
verstevigen

Mevrouw Irina De Knop vraagt naar de timing voor de uitwerking van het nieuwe concept 
voor de onthaalbrochure. Wat is de kostprijs? Over de randuitcheques kondigt het lid een 
schriftelijke vraag aan.

Verder wil mevrouw De Knop weten wanneer de resultaten van de Rand-Taalbarometer, 
die oorspronkelijk voor eind 2013 waren beloofd, aan de commissie zullen voorgelegd 
worden. Hoewel het lid begrijpt dat een diepgaand onderzoek bij 2500 respondenten tijd 
vergt, hoopt ze dat dit nog voor het begin van de pre-electorale periode zal zijn. Op welke 
manier zal het rapport worden voorgesteld? In welke fase bevindt zich het onderzoek? 
Verbindt de minister zich ertoe om, na deze nulmeting, bij de volgende regering een peri-
odieke herhaling te bepleiten? Zij hoopt dat niet alleen de positie van het Nederlands op 
zich aan bod komt maar ook de houding van de inwoners, hun beweegredenen, de bar-
rières die ze op hun weg ontmoeten en in het bijzonder ook de impact van het beleid. Zij 
vraagt daarom om een lijst van de vragen die aan de respondenten werden gesteld en een 
overzicht van de resultaatsgebieden. De minister kondigde ook aan om de barometer te 
relateren aan het internationaliseringsrapport, dat op 26 april 2012 in het Provinciehuis 
werd voorgesteld. Hoe maakt hij de resultaten daarvan bekend?

De heer Christian Van Eyken wenst te vernemen hoe de 2500 respondenten werden geko-
zen voor de Rand-Taalbarometer, het onderzoeksproject naar taalgebruik, -verschuivin-
gen en -identiteit. Hoeveel kost dat onderzoek?

Het benieuwt mevrouw Mia De Vits hoeveel bezoekers www.docu.vlaamserand.be telt. 
Hoeveel kosten die website en het nieuwe thematische portaal?
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De heer Willy Segers is benieuwd hoe de mandatarissen zullen omgaan met het goede 
initiatief  Leidraad voor een goed Vlaams Beleid. De Rand-Taalbarometer wordt een 
belangrijk hulpmiddel voor het Vlaamse Randbeleid. Wanneer worden de resultaten 
bekendgemaakt?

De heer Paul Delva veronderstelt dat mensen die pas in de loop van de gemeentelijke 
bestuursperiode hun mandaat opnemen, ook de Leidraad voor een goed Vlaams Beleid 
ontvangen. Kan de minister dat bevestigen?

De minister antwoordt dat het ontwerp van de onthaalbrochure gekoppeld is aan de 
nieuwe website die vanaf nu ontwikkeld wordt en ergens april 2014 klaar zal zijn. De kost-
prijs voor de website bedraagt ongeveer 10.000 euro. De kostprijs voor de brochure zelf  is 
nog niet gekend.

Minister Geert Bourgeois zegt verder dat de enquêtes voor de Taalbarometer voor de 
Vlaamse Rand via het bureau Significant verlopen (kostprijs: 228.000 euro). Van de kos-
ten voor het onderzoek door BRIO wordt 93.000 euro door de provincie Vlaams-Brabant 
gedragen en 9000 euro door het Vlaamse Randbeleid. De respondenten werden gekozen 
op basis van een steekproef van het Rijksregister. Het behoort vanzelfsprekend tot de ver-
antwoordelijkheid van de onderzoekers om de kwaliteit van het onderzoek te waarborgen. 
De resultaten worden verwacht in april 2014. De enquêtes werden (eind) november 2013 
afgerond. De grootste reden van het ‘lang duren’ is het feit dat dit onderzoek valt onder 
een overheidsopdracht met Europese bekendmaking en dat de procedure hiervoor zeer 
uitgebreid en omslachtig is. Het rapport zal in boek gepubliceerd worden. De Rand-Taal-
barometer zal vijfjaarlijks georganiseerd worden zoals die voor Brussel. De samenlegging 
van twee of meerdere studies kan uiteraard pas plaatsvinden nadat de Rand-Taalbarome-
ter is afgewerkt. 

Het virtuele documentatiecentrum www.docu.vlaamserand.be bestond in april 2013 vijf  
jaar en realiseerde sindsdien een gestage uitbreiding van zowel de website zelf  als van de 
bezoekersaantallen. Tussen september 2012 en augustus 2013 was er een groei van 27% 
bezoekers in vergelijking met de vorige beleidsperiode. Het aantal bezoekers tussen sep-
tember 2012 tot en met oktober 2013 was 47.079 (gemiddeld 3363 per maand). Er worden 
geen extra kosten voorzien en besteed aan het nieuwe portaal.

De minister zal een mail sturen aan de voorzitters van de gemeenteraden en de secretaris-
sen van de OCMW-raden om te vragen dat de Leidraad systematisch aan nieuwe manda-
tarissen bezorgd wordt. De Leidraad is overigens steeds online beschikbaar en kan daar 
geraadpleegd worden. 

2.2.1.2. OD – Subsidies voor initiatieven die het Vlaamse karakter bevestigen en/of verstevigen

Welke initiatieven werden gesubsidieerd om het Nederlandstalige karakter van de Vlaamse 
Rand in de verf te zetten en voor welk bedrag? De heer Christian Van Eyken wil ook graag 
vernemen wie de organisatoren in welke gemeenten waren.

De heer Christian Van Eyken vraagt op welke gemeenten de studie naar de haalbaarheid/
wenselijkheid van bijkomende culturele infrastructuur in de Zuidrand is gericht, en wat 
haar kostprijs is.

De heer Paul Delva vraagt zich af  waarom werd gewacht tot het allerlaatste jaar van de 
legislatuur om de studie over bijkomende culturele infrastructuur in Zuidwestrand te 
bestellen. 
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In de begroting bespaart de minister 50.000 euro op initiatieven die het Vlaamse karakter 
van de Rand bevestigen of verstevigen, stelt mevrouw Mia De Vits vast. Daar vallen heel 
wat lokale projecten, evenementen en festivals onder. Het lid dringt erop aan erover te 
waken dat zij geen financiële moeilijkheden krijgen omdat op drie niveaus (lokaal, provin-
ciaal en Vlaams) tegelijk bespaard wordt.

Voor het antwoord op de vraag van de heer Van Eyken verwijst de minister naar zijn 
antwoord op schriftelijke vraag nr. 271 van 4 februari 2013 van de heer Chris Janssens 
(schriftelijke vraag nr. 217 aan minister Geert Bourgeois, 2012-2013).

In verband met de culturele vuurtoren in de Zuidrand verwijst de minister naar zijn ant-
woord op de vraag om uitleg van mevrouw Mia De Vits behandeld in deze commissie op 
16 oktober 2013 (Hand. Vl.Parl. 2012-2013, C28 – BRU2).

Het initiatief  voor een studie over de haalbaarheid van de culturele vuurtoren lag bij de 
gemeenten. De minister heeft twee jaar geleden een oproep gedaan aan de gemeenten om 
een dossier in te dienen, indien er interesse zou zijn in een studie. De eerste (en enige) reac-
tie die hij recent ontvangen heeft, heeft hij bekostigd.

Ten slotte antwoordt minister Geert Bourgeois dat de 50.000 euro besparing op initiatie-
ven die het Vlaams karakter van de Rand bevestigen en/of verstevigen in de eerste plaats 
slaat op de werkingskosten. Vanzelfsprekend moeten de subsidies voor de verenigingen bij 
voorrang toegekend worden. Vzw ‘de Rand’ zal ervoor zorgen dat geen enkel initiatief  in 
de problemen komt.

2.2.1.3. Coördinatieplatform VSGB 

Mevrouw Irina De Knop vernam graag wanneer de volgende rapportage van het coör-
dinatieplatform VSGB verwacht wordt. Hoe evalueert de minister de voortgang van de 
flankerende maatregelen (zie ook 4.5 Ruimtelijke Ordening)?

Minister Geert Bourgeois antwoordt dat er reeds drie keer gerapporteerd werd aan de 
Vlaamse Regering. Laatst gebeurde dat in juli 2013. Momenteel worden de fiches geactu-
aliseerd. Nieuwe rapportage is voorzien voor januari 2014. Heel wat maatregelen van het 
flankerend beleid zijn reeds afgerond of  werken continu door. Evaluatie en/of  conclusie 
gebeurt op basis van de recentste gegevens.

2.2.1.4. Strategische projecten

De heer Christian Van Eyken peilt naar het verloop en de bedoeling van de aankoop van 
gronden rond het FeliXart Museum in Drogenbos.

Mevrouw Mia De Vits vraagt bevestiging dat er helemaal geen initiatieven meer komen in 
verband met Campus Bierenberg.

Op de vraag van de heer Van Eyken verduidelijkt de minister dat het de bedoeling is één 
groot natuur- en natuureducatiegebied te creëren dat voor iedereen toegankelijk is.

Voor de verdere ontwikkeling van de Bierenbergsite verwijst de minister naar zijn ant-
woord op de vraag om uitleg van de heer Paul Delva behandeld in deze commissie op 27 
juni 2012 (zie Hand. Vl.Parl. 2011-12, C279 – BRU13).
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2.2.1.5. OD – Media en communicatie 

Waarom wordt de RandKrant rondgedeeld in brievenbussen waarop ‘Geen reclame’ staat, 
vraagt de heer Christian Van Eyken. Heeft vzw ‘de Rand’ die de krant uitgeeft een bijzon-
der statuut?

De heer Joris Van Hauthem pleit ervoor om Ring-tv structureel onder de bevoegdheid te 
brengen van het Vlaamse Randbeleid, ook financieel, en uit Media te halen, zodat Ring-
tv geen voorwerp uitmaakt van de hertekening van het landschap van regionale zenders 
waar de minister van Media aan werkt. Hij maakt de analogie met de RandKrant en 
tvbrussel, die eveneens een specifieke rol hebben en respectievelijk onder de bevoegdheden 
Vlaamse Rand en Brussel vallen. 

De minister antwoordt dat de Randkrant een informatieblad van de Vlaamse overheid is 
en geen reclame bevat. 

Ring-tv onder bevoegdheid/budget Vlaamse Rand brengen is geen evidentie. Ring-tv is 
een commerciële zender, tvbrussel is dat niet. Staatssteun is dus geen optie. De Vlaamse 
Regering nam onlangs een beslissing voor de regionale tv’s die ook gunstig is voor Ring-
tv, oppert de minister. 

2.2.2. SD – vzw ‘de Rand’

Mevrouw Mia De Vits stelt voor om het actieplan 2014 van vzw ‘de Rand’ te bespreken in 
de commissie.

De omvorming van vzw ‘de Rand’ tot EVA is belangrijk voor de N-VA-fractie, zegt de 
heer Willy Segers. De vzw wordt algemeen gewaardeerd door de Randgemeenten voor 
zowel haar ondersteuning als haar initiatieven. De omvorming tot EVA moet bijkomende 
slagkracht bieden.

2.2.2.1. OD – Infrastructuur en gebouwen in het beheer van vzw ‘de Rand’

Hoeveel middelen uit het jeugdbeleidsplan van Sint-Genesius-Rode worden betaald als 
vergoeding aan de NMBS voor de meerjarige bezettingsovereenkomst van het stationsge-
bouw, dat door het jeugdhuis wordt geëxploiteerd? Mevrouw Irina De Knop wenst ook te 
vernemen hoeveel over blijft voor de andere doelstellingen van het plan. Hoeveel middelen 
hebben de andere Randgemeenten voor jeugdbeleid?

De minister zegt dat de bezettingsvergoeding 500 euro per maand bedraagt en inderdaad 
door de jeugdwerkgroep betaald wordt met middelen van het lokaal jeugdbeleidsplan. Die 
middelen zijn daar beschikbaar; alle jeugdverenigingen van Rode gaan akkoord met deze 
besteding.

2.2.2.2. OD – De gemeenschapscentra 

Hoeveel gemeenten organiseren een Kinderhoogdag in hun gemeenschapscentrum, vraagt 
mevrouw Irina De Knop. Worden alternatieve evenementen voor kinderen georganiseerd? 
Zijn er tekenen dat de provincie dit initiatief  in de toekomst niet meer zal ondersteunen?

De heer Paul Delva blijft pleiten voor samenwerking tussen de gemeenschapscentra in de 
Rand en die in Brussel. Momenteel is er vaak een kloof tussen de Vlaamse Rand en Brussel.  
De gemeenschapscentra zouden die kloof kleiner kunnen maken.

Minister Geert Bourgeois antwoordt dat er in de centra van vzw ‘de Rand’ jaarlijks twee 
kinderhoogdagen georganiseerd worden (beurtelings Kraainem of Wezembeek-Oppem en 
beurtelings Rode en Drogenbos). Vanaf 2014 ondersteunt de provincie dit initiatief  inder-
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daad niet meer. Het is de bedoeling om voor de organisatie in 2014 te putten uit eigen 
middelen (van vzw ‘de Rand’) en uit middelen voor het lokale jeugdbeleid. Er worden 
ook andere evenementen georganiseerd voor jongeren en kinderen, zoals bijvoorbeeld een 
jeugdactiedag in Wemmel. 

Aan de heer Delva zegt de minister dat samenwerking tussen gemeenschapscentra in de 
Rand en in Brussel reeds bestaat en dus niet geïnitieerd moet worden. 

2.2.2.3. OD – Taalpromotie

De bevoegdheden voor taalpromotie en -beleid worden met het nieuwe integratiedecreet 
hertekend. Het overkoepelende agentschap voor integratie zal taalpromotie en -beleid 
coördineren voor heel Vlaanderen. Zal het agentschap dit ook opnemen voor de Rand? 
Mevrouw Irina De Knop is bezorgd dat de nieuwe structuur de bestaande dynamiek, in 
het bijzonder de goed lopende samenwerking tussen de provincie, het Huis van het Neder-
lands en de vzw ‘de Rand’, hypothekeert. Zij hoopt dat hun expertise niet verloren gaat in 
een discussie over bevoegdheidsverdeling.

De heer Paul Delva vraagt om in een volgende beleidsdocument bij de opsomming van 
de initiatieven taalpromotie ook de initiateven van de provincie op te nemen, kwestie van 
volledig te zijn. 

De minister stelt mevrouw De Knop gerust: de opgebouwde expertise bij het Huis zal ver-
der ingezet worden op taalbeleid via het nieuwe EVA. 

2.2.2.4. OD – Sensibiliseren van internationalen

Hoeveel mensen worden bereikt met het dure adverteren in expatmedia, vraagt mevrouw 
Mia De Vits. Wat is het doel ervan?

2.2.2.5. OD – Gordelfestival 

Ondanks de korte voorbereidingstijd, was de eerste uitgave van het nieuwe Gordelfestival 
succesvol op het vlak van deelname, meent mevrouw Irina De Knop. Het lid vraagt zich 
wel af  waarom niet samen met de verantwoordelijkheid voor coördinatie en communica-
tie, ook de bijhorende personeelsmiddelen verschoven zijn van Bloso naar vzw ‘de Rand’. 
Het is ook jammer dat de knowhow die Bloso opbouwde, niet meer kon aangesproken 
worden. Zij begrijpt nog altijd niet waarom de overgang niet meer geleidelijk gebeurde en 
niet beter werd voorbereid. Welke opmerkingen kwamen uit de evaluatie? Kan de minister 
de resultaten aan de commissie overmaken?

Mevrouw Mia De Vits heeft een dubbel gevoel bij het Gordelfestival. Vzw ‘de Rand’ is 
zeer laat op de hoogte gebracht van haar organisatieopdracht maar bracht het er goed 
van af. Zij stelt wel vast dat de minister 40.000 euro bespaart op het festival. Houdt hij er 
rekening mee dat de provincie, die haar eigen besparing moeilijk verteert, niet geneigd zal 
zijn financiële medewerking te verlenen en zich zelfs afvraagt of  het provinciedomein in 
Huizingen gratis ter beschikking gesteld zal worden? Daar bovenop komt een besparing 
van 38.000 euro bij vzw ‘de Rand’, waardoor het twijfelachtig wordt dat de vzw eigen mid-
delen zal kunnen vrijmaken voor het festival.

Hoe neemt de minister zich voor om naast het toeristische en het sportieve, ook het 
Nederlandstalige aspect van het Gordelfestival te accentueren in de volgende edities, wil 
de heer Willy Segers weten.
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De heer Joris Van Hauthem wil het debat in de commissie Sport niet overdoen, maar hij 
ervoer het Gordelfestival wel degelijk als een mislukking. Het was lang niet zo groot-
schalig als de vroegere Gordel en werd minder beleefd in zowel Vlaanderen als de Rand. 
Niemand wist ervan. Dat is zeker niet de schuld van vzw ‘de Rand’, die veel te weinig tijd 
kreeg om er alsnog iets van te maken. De Vlaamse Regering is verantwoordelijk voor de 
late beslissing. Met de huidige formule zal het festival nooit de vroegere uitstraling halen, 
of is dat juist de bedoeling?

De heer Paul Delva had begrepen dat minister Muyters voor Sport 100.000 euro minder 
middelen zou uittrekken voor het Gordelfestival. In de beleidsbrief  Vlaamse Rand staat 
echter dat vzw ‘de Rand’ budgettair in staat dient te worden gesteld om haar festivalop-
dracht waar te nemen zonder de andere in gevaar te brengen. Betekent dit dat zij daarvoor 
bijkomende middelen krijgt en zo ja, van welke minister? 

De minister antwoordt dat een evaluatie van het Gordelfestival is gemaakt en aan de 
ministers bezorgd. Voor 2014 zal vzw ‘de Rand’ opnieuw de coördinatie op zich nemen. 
Bloso voorziet ook nog in middelen op zijn eigen begroting voor het sportluik; vzw ‘de 
Rand’ krijgt voor het Gordelfestival middelen van het budget Vlaamse Rand (150.000 
euro) en van Sport (180.000 euro). Minister Geert Bourgeois zegt voorts dat er voor het 
Gordelfestival een eenmalige opstartkost van 40.000 euro was uitgetrokken in 2013, die 
per definitie niet opnieuw wordt uitgetrokken het volgende jaar. Voor het overige blijft het 
budget constant, zowel binnen Sport als binnen Vlaamse Rand.

Het Nederlandstalige karakter zal vanzelfsprekend blijvend in de verf gezet worden. Ook 
zal er op basis van de evaluatienota met alle betrokkenen gepraat worden om het Gor-
delfestival meer in lijn te krijgen met de vragen van enkele doelgroepen. Er zal nog meer 
samengewerkt worden en meer promotie gevoerd worden. Het concept heeft veel in petto. 
Vorig jaar was het moeilijk om alles tijdig klaar te krijgen. De minister dankt vzw ‘de 
Rand’ voor het succesvol volbrengen van die opdracht.

2.2.2.6. OD – de ‘Zes’ en het Vlaams beleid

Dat de mandatarissen uit de Zes in één conferentie worden samengebracht, is niet nieuw, 
maar wat heeft dit forum tot nu toe concreet opgeleverd, vraagt de heer Christian Van 
Eyken.

De heer Paul Delva vernam graag hoe dikwijls de Conferentie van de Zes dit jaar al is 
samengekomen.

Minister Geert Bourgeois verwijst voor de verwezenlijkingen van de conferentie naar de 
beleidsbrief  Vlaamse Rand (Parl.St. Vl.Parl. 2013-14, nr. 2231/1). 

De heer Christian Van Eyken vindt de conferentie op zich nuttig gezien de specificiteit 
van de faciliteitengemeenten maar vindt het discriminerend dat het enkel voor Vlaamse 
mandatarissen is. Als argument wordt dan aangevoerd dat men een soort schaduwkabinet 
wil in die gemeenten waar de Franstaligen de plak zwaaien. Spreker vindt dat dit geen 
wettelijke steun mag krijgen.

De minister repliceert dat de Conferentie van Vlaamse mandatarissen geen initiatief is van 
de Vlaamse Regering. Het bestaat al lang en gaat om een vereniging van de mandataris-
sen zelf  die daar behoefte aan hadden. Als zij met de minister in dialoog willen gaan, ziet 
hij geen reden waarom hij daar niet op in zou gaan. Hij heeft nooit een dergelijke vraag 
gekregen van Franstalige mandatarissen in de Zes. De minister antwoordt voorts dat de 
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conferentie vorig jaar tweemaal is samengekomen. De Conferentie Huisvesting (november 
2013) werd uitgesteld, maar niet afgesteld.

2.2.3. Functionele bevoegdheden inzake Randbeleid 

2.2.3.1. Onroerend Erfgoed 

De heer Christian Van Eyken steunt volledig het onroerend erfgoedbeleid. Hoeveel pre-
mies werden in totaal uitbetaald in het kader van het erfgoedbeleid? Welke andere projec-
ten dan het Herman Teirlinckhuis in Linkebeek staan op het getouw voor 2014?

Een overzicht van de premies die de voorbije jaren werden toegekend voor de Vlaamse 
Rand, wordt aan het commissiesecretariaat bezorgd, antwoordt de minister. Voor wat 
2014 betreft, kan nu nog geen uitspraak gedaan worden (de programmatie moet nog opge-
maakt worden), behalve voor de hoeve van Felix De Boeck. Hiervoor wordt een restaura-
tiedossier opgemaakt en in de loop van 2014 een premie toegekend.

2.2.3.2. Binnenlands Bestuur en Taalwetgeving

Het optreden van de minister ten aanzien van de woorden die de heer Van Hoobrouck 
in het Frans sprak na het sluiten van de vergadering van de gemeenteraad, vindt de heer 
Christian Van Eyken vergezocht, want wat zich voor en na de vergadering afspeelt, heeft 
niets met de taalwetgeving te maken. Hij gaat niet in op de niet-benoeming van de burge-
meesters en wacht het antwoord van het Grondwettelijk Hof op de prejudiciële vraag af. 
Hij stelt wel vast – zonder verbazing evenwel – dat er geen uitsluitsel is gekomen binnen 
de zes maanden, in tegenstelling tot wat beloofd was door het institutionele akkoord. Hij 
verwacht geen antwoord voor de verkiezingen.

2.2.3.3. Onthaal en Integratie 

In het beleid van de jongste jaren vindt de heer Eric Van Rompuy het lokale integratie-
beleid heel positief. Dat gemeenten daarvoor erkend kunnen worden en subsidies krij-
gen volgens bepaalde criteria, is een belangrijke hefboom. Het lokale integratiebeleid, 
gesteund door het instrumentarium dat vzw ‘de Rand’ ter beschikking stelt, wordt de 
grote uitdaging in de volgende jaren voor de gemeenten (zie ook 2.1 Algemeen).

De heer Paul Delva vraagt andermaal om de Brusselse actoren uit het nieuwe overkoepe-
lende integratieagentschap te houden.

2.2.4. Andere beleidsdomeinen

2.2.4.1. Werk

Wat Werk betreft, richt de regering haar sluitend taalbeleid vrijwel uitsluitend op NT2, 
terwijl de SERV in 2012 al pleitte voor meer flexibiliteit zodat anderstalige nieuwkomers 
vlugger kunnen doorstromen naar werk of  beroepsopleiding, stelt mevrouw Irina De 
Knop. Een lange, voorafgaande taalopleiding is niet wenselijk voor activering. Volgens 
Karel Van Eetvelt, voorzitter van de SERV-Commissie Diversiteit in 2012, kunnen anders-
taligen perfect aan de slag nog voor ze het Nederlands volledig onder de knie hebben en 
kunnen ze zich vervolmaken op de werkvloer. Het is beter om bedrijven en organisaties 
die hen in dienst nemen, te ondersteunen. Waarom trekt de beleidsbrief  geen conclusies 
uit dit advies? Ook het Brusselse Huis van het Nederlands, dat niet al te verschillende 
doelgroepen heeft, heeft al jaren taalverwervingsprojecten op de werkvloer, die nauw aan-
sluiten bij de concrete verwachtingen van bedrijven, merkt het lid op. 
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Wat de werkloosheid betreft, is het opmerkelijk dat de grootste stijging te vinden is bij 
personen met een arbeidshandicap. Daarnaast valt de groep van de -25-jarigen op, die met 
13,6% toenam, terwijl het aantal oudere en allochtone werkzoekenden steeg met respec-
tievelijk 9 en 8,8%. Die laatste groep heeft met bijna 28% ook een groter aandeel dan in 
de rest van Vlaanderen (25%). Worden de resultaten van de verschillende initiatieven van 
de minister samengebracht voor de Rand? Wordt hun effect gemeten aan de werkgelegen-
heidscijfers in de regio?

Samenwerking tussen de VDAB en Actiris heeft de heer Christian Van Eyken vanaf  het 
begin toegejuicht, maar wat zijn de resultaten van het samenwerkingsakkoord van 15 juli 
2011 tussen het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest en Vlaanderen inzake interregionale 
mobiliteit?

Minister Geert Bourgeois onderschrijft het belang van Nederlands op de Werkvloer 
(NODW); het is sinds zijn beleidsnota (2009) een belangrijke topic waar hij veel aandacht 
aan besteedt. Ook verwijst hij, naast de trajecten Nederlands op de Werkvloer, individuele 
Beroepsopleiding in de onderneming met Taalondersteuning (IBOT) en Nederlands op de 
opleidingsvloer (NODO), naar het pilootproject van de VDAB te Vilvoorde (snelcursus 
Nederlands voor winkelbediende die vervolgens onmiddellijk aan de slag kunnen). Dat is 
nu regulier beleid geworden dat onder de VDAB valt. In 2012 heeft de VDAB 758 cursis-
ten bereikt met NT2, NODW, IBOT en NODO. Dat zijn 172 cursisten meer dan in 2011. 
De tendens naar maatwerk en individuele begeleiding zet zich voort. Een vak leren en 
tegelijkertijd Nederlands leren is belangrijk.

De uitstroom naar werk na NT2 opleiding (Halle-Vilvoorde) bedraagt 49% voor de cur-
sisten die enkel een schakel hebben gevolgd en 71% voor diegenen die ook een beroeps-
opleiding hebben gevolgd. Samen komt dit op 52% uitstroom naar werk (met en zonder 
beroepsopleiding). Dit werpt dus zijn vruchten af.

Voor de resultaten van het samenwerkingsakkoord Werk tussen het Brusselse Hoofdste-
delijke Gewest en Vlaanderen verwijst de minister naar zijn beleidsbrief  Vlaamse Rand 
(Parl.St.Vl.Parl. 2013-14, nr. 2231/1).

2.2.4.2. Onderwijs

De minister wijst in zijn beleidsbrief  terecht op het toenemende aantal niet-Neder-
landstalige leerlingen in de Rand. Hij somt ook de bedragen op die Vilvoorde, Asse en  
Grimbergen al kregen om het capaciteitsprobleem het hoofd te bieden. Maar hoe wordt de 
bijkomende 60 miljoen euro verdeeld die in de begroting 2014 staat ingeschreven, vraagt 
mevrouw Irina De Knop. Hoeveel daarvan gaat naar de Vlaamse Rand? Volgens het lid 
moeten internationalisering en bevolkingsgroei in de eerste plaats beantwoord worden met 
capaciteitsverhoging. Hoe ziet de minister de toekomst? Waakzaamheid is geboden, want 
als in een gemeente geen plaatsen meer beschikbaar zijn, verschuift het probleem naar een 
andere in diezelfde Rand. Open Vld dringt aan op een meerjarenplan en rekent erop dat 
de minister voldoende druk uitoefent op de regering opdat de Rand niet te weinig krijgt 
bij de verdeling van de schaarse investeringsmiddelen. 

Waarom bevat deze beleidsbrief, in tegenstelling de vorige, geen passage over de verant-
woordelijkheid van de ouders van niet-Nederlandstalige leerlingen om het Nederlands een 
ruime plaats te geven in hun dagelijks leven? Werden op dat vlak ondertussen wel of niet 
initiatieven genomen?

De besturen van de Franstalige scholen in de faciliteitengemeenten dienden een aanvraag 
in voor afwijking van de eindtermen. Ze worden verzocht voor minstens het verplichte 
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deel een contract te sluiten met een Nederlandstalig CLB (Centrum voor Leerling Bege-
leiding). De heer Christian Van Eyken kan dat aanvaarden op voorwaarde dat dit laatste 
onthaal in het Frans verzekert.

Om de integratie te laten lukken zijn onderwijsinspanningen nodig, zegt de heer Eric Van 
Rompuy. In Zaventem spreekt 40% van de lagereschoolkinderen thuis geen Nederlands. 
Daarbij is het belangrijk ook de ouders te betrekken, zowel voor hun eigen integratie als 
om de onderwijsresultaten bij hun kinderen niet te laten verloren gaan.

Minister Geert Bourgeois verduidelijkt dat de Vlaamse Regering voor 2014 capaciteitsmid-
delen voor scholenuitbreiding ten belope van 60 miljoen euro heeft uitgetrokken voor heel 
Vlaanderen. De capaciteitsmiddelen worden verdeeld over Antwerpen, Gent, Mechelen 
en Leuven, aan de hand van objectieve parameters. In de loop van de twee laatste jaren 
zijn voor de Vlaamse Rand behoorlijk wat bijkomende middelen toegekend. Wel moet een 
gemeente een taskforce hebben om enige kans te maken op capaciteitsmiddelen. Dit wil 
zeggen: een samenwerking onder leiding van het gemeentebestuur met alle schoolbesturen 
in die gemeente. In de Vlaamse Rand hebben Vilvoorde, Halle, Asse en Sint-Pieters-Leeuw 
een taskforce. 

De sensibilisering tot het leren van Nederlands gebeurt door het Huis van het Nederlands. 
Samen met het Huis heeft vzw ‘de Rand’ in 2012 een workshop georganiseerd om erva-
ringen en methodieken uit te wisselen. De strategie bestaat er nu vooral in om elke school 
te motiveren een taalbeleid te expliciteren, waarin de ouders een plek hebben en benaderd 
worden op verschillende momenten. Doel moet zijn hen toe leiden naar het reguliere NT2-
aanbod.

Betreffende de Franstalige scholen in de faciliteitengemeenten en de CLB’s verwijst minis-
ter Geert Bourgeois naar zijn collega bevoegd voor Onderwijs. De minister betreurt wel 
de uitspraak van het Grondwettelijk Hof die haaks staat op de grondwettelijke bevoegd-
heden. Men heeft teruggegrepen naar en voorrang gegeven aan oude akkoorden van 
de ministers Piet Vermeylen en Willy Calewaert en Franstalige ministers van Nationale 
Opvoeding, boven de grondwettelijke bevoegdheden waarbij de integrale bevoegdheid 
Onderwijs aan de gemeenschappen toebedeeld werd. De minister vindt dat het faciliteiten-
onderwijs in Vlaanderen zich moet conformeren aan de Vlaamse eindtermen. Het Vlaams 
onderwijs scoort nog steeds een stuk beter. 

2.2.4.3. Huisvesting – Vlabinvest 

Hoe evalueert de minister de werking van het beoordelingscomité dat sinds 2012 operati-
oneel is binnen het kader van Vlabinvest? Mevrouw Irina De Knop vraagt welke toekomst 
er is voor Wonen in eigen streek na de recente vernietiging van enkele bepalingen in het 
Grond- en pandendecreet door het Grondwettelijk Hof. Wat zijn de gevolgen voor de 
Rand en Halle-Vilvoorde? Wat blijft na het arrest overeind en wat niet? Het lid dringt erop 
aan de gemeenten snel te informeren. Zij vermeldt in dat verband ook het sociaal bindend 
objectief  voor privéontwikkelaars.

De heer Christian Van Eyken vraagt zich af  of door het recente arrest van het Grond-
wettelijk Hof het principe zelf  van Vlabinvest niet in het gedrang komt. Er mag immers 
voortaan geen voorrang gegeven worden op basis van taalaanhorigheid of  band met de 
gemeente. Wat sociale woningen betreft, wil hij weten hoe de minister in de plaats van de 
gemeenten Beersel, Drogenbos, Linkebeek, Sint-Genesius-Rode, Wemmel en Wezembeek-
Oppem wil treden om het bindend sociaal objectief  te bereiken.
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Wat Wonen in eigen streek betreft, vindt de heer Willy Segers dat een positief  onthaalbe-
leid moet worden ingezet, dat uiteraard het Nederlandstalige karakter en het verwerven 
van Nederlandse taalkennis accentueert, met het oog op zowel persoonlijke ontwikkeling 
als sociale integratie.

Wonen in eigen streek is weg, want het Grondwettelijk Hof heeft geen andere keuze dan 
het Europese Hof  van Justitie te volgen, stelt de heer Joris Van Hauthem vast. Het lid 
oordeelt dat het Europese Hof van Justitie langzamerhand een ‘gouvernement des juges’ 
wordt. Een van zijn motieven om geen voorrang te geven aan mensen met een band met 
de gemeente, is dat men die band zou verliezen door enkele jaren in een andere lidstaat 
te gaan wonen. De auditeur concludeert daaruit dat de regel het vrije verkeer in de Euro-
pese Unie schendt, wat de heer Van Hauthem absurd noemt, gezien het slechts om enkele 
honderden mensen gaat. Is dat het Europa dat men wenste in 1958? Diezelfde Europese 
regelgeving verbiedt ook inburgering op te leggen aan inwoners van een andere lidstaat, 
ook als het nuttig of noodzakelijk is.

De minister antwoordt dat het beoordelingscomité sinds zijn inwerkingtreding op 29 fe-
bruari 2012 tot op heden 933 kandidatendossiers heeft beoordeeld. Hiervan werden er 37 
afgewezen omdat er niet voldaan werd aan de toelaatbaarheidsvoorwaarden.

De minister bevoegd voor Wonen, mevrouw Freya Van den Bossche, werkt aan een 
beleidsmatig antwoord op de uitspraak van het Grondwettelijk Hof. Om het bindend soci-
aal objectief  te bereiken in de Zes treedt de minister niet op maar wel de minister bevoegd 
voor Wonen.

De heer Eric Van Rompuy wijst ook op de problematiek van de toewijzing door gemeenten 
van gronden of woningen op basis van criteria aan inwoners van hun gemeenten, bij voor-
keur inwoners die banden hebben met de gemeente – hoewel dat niet zo gedefinieerd is. 
Het betreft Zaventem, Zemst, Vilvoorde en Hoeilaart. Die gemeenten hebben in de loop 
van september ll. van de Europese Commissie een brief  ontvangen – zeven jaar na invoe-
ring van dat reglement. Daarin wordt om verduidelijking gevraagd over de toewijzing van 
gemeentelijke gronden op basis van criteria. De gemeenten hebben die verduidelijkingen 
gegeven en de aantijgingen weerlegd – raadsman hierbij was Frank Judo. De Europese 
Commissie zou Vlaanderen ook in gebreke gesteld hebben omwille van die gemeentelijke 
verordeningen. Kan de minister dat bevestigen? Wat is het standpunt van de minister hier-
over? Het betreft zijn functionele bevoegdheid Binnenlandse Aangelegenheden.

De minister beaamt dat het om een belangrijke materie gaat. Hij zal dit nagaan en contact 
opnemen met de gemeente Zaventem. Afstemming is aan de orde.

2.2.4.4. Economie – START, Mobiliteit 

Open Vld vindt dat het op het vlak van mobiliteit traag vooruitgaat. Mevrouw Irina De 
Knop pleit voor een geïntegreerde aanpak zowel wat de gewesten als wat de modi betreft, 
en betreurt dat een duidelijke strategie ontbreekt. Naast de optimalisering van de ring is 
aandacht nodig voor overstapparkeerterreinen, nieuwe verbindingen met GEN-stations 
(met name Schepdaal) en bedrijventerreinen, en moet voortgang gemaakt worden met de 
strategische sneltramverbindingen tussen Brussel en de Rand.

De realisaties die de minister opsomt, zijn veeleer principiële beslissingen. Noch voor de 
noordelijke ring, noch voor de tramlijnen zijn immers middelen ingeschreven. De inves-
teringen zijn niet in verhouding met de noden. Welke garanties kreeg de minister van zijn 
collega’s voor de uitvoering en het uittrekken van begrotingsmiddelen?
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Wat zijn de conclusies van het platform VSGB met betrekking tot de nieuwe tramlijnen 
van De Lijn en van het Gewestelijk Expressnet (GEN), wil de heer Christian Van Eyken 
weten. Dat dit laatste niet van een leien dakje loopt, heeft onder meer te maken met de 
manier waarop de NMBS de infrastructuurwerken plant. Zo heeft haar plan om overal 
vier sporen te leggen, ernstige gevolgen voor het groene, heuvelachtige landschap in de 
Zuidrand. Het hoeft dan ook niet te verwonderen dat twee gemeenten op lijn 124 nogal 
stroef  reageerden op het ‘betonvoorstel’, te meer omdat de verbindingen waarschijnlijk 
niet naar hen gaan maar naar gemeenten verderop. Het lid dringt erop aan met de bekom-
mernis van de gemeenten rekening te houden.

De heer Van Eyken wil het debat over de Brusselse ring niet overdoen, maar onderstreept 
wel dat een oplossing voor het mobiliteitsprobleem nodig is. Dat kan niet zonder overleg 
met Brussel. Men moet ook flessenhalzen vermijden zoals het viaduct van Vilvoorde, de 
Vierarmentunnel, de verbinding in Groot-Bijgaarden en in Anderlecht. Een omvattende 
visie is aangewezen over de gewestgrenzen heen.

Nu de Vlaamse Regering duidelijkheid heeft verschaft over de optimalisering van de ring, 
is het tijd voor andere, belangrijke mobiliteitspunten, vindt mevrouw Mia De Vits. Het lid 
noemt de aanpak van het sluipverkeer, een voldoende uitgebreid net van openbaar vervoer 
inclusief  tramverbinding, fietsverbindingen en het GEN.

Minister Geert Bourgeois antwoordt dat de principiële beslissing inzake de ring genomen 
is. De hele procedure moet nu doorlopen worden. Allerhande bezwaren kunnen ingediend 
worden. De ministers Crevits, Muyters, en Schauvliege zijn bevoegd in dit dossier. Aan 
de heer Van Eycken oppert de minister of  hij zijn vraag over de zuidelijke ring ook aan 
andere regeringen stelt? Misschien kan hij zijn invloed aanwenden ...

Binnen het Coördinatieplatform VSGB zijn nog geen conclusies met betrekking tot de 
nieuwe tramlijnen. De leden hebben ongetwijfeld ook kennis genomen van de beslissing 
van de Vlaamse Regering van 6 december over de drie tramlijnen. Ook hier gaat het om 
een princiepsbeslissing; de gehele procedure inzake MER en ruimtelijke ordening moet nu 
doorlopen worden. 

2.2.4.5. Ruimtelijke Ordening 

Mevrouw Irina De Knop vraagt wat de impact is van het arrest van het Grondwettelijk 
Hof  van 31 juli 2013, dat een artikel over de bekendmakingsprocedure schrapte uit de 
Vlaamse Codex Ruimtelijke Ordening, voor de lopende en geplande investeringsprojec-
ten in het Vlaams Strategisch Gebied rond Brussel (VSGB). Zij stelt die vraag omdat de 
minister van Ruimtelijke Ordening in zijn gecoördineerd antwoord geen zicht gaf  op die 
projecten. Wat is het resultaat van de contactdagen die men organiseerde om de gevolgen 
van het arrest op te vangen? Heeft het Coördinatieplatform VSGB reeds aan de minister 
gerapporteerd over de modaliteiten van de remediëring?

Wat Heizel Parking C betreft, zal de Vlaamse Regering erover waken dat het multifuncti-
onele stadion een eerste plaats geeft aan het Nederlands in onthaal en communicatie. Me-
vrouw De Knop denkt dat Vlaanderen geen taaleisen kan opleggen aan dit privéproject. 
Hoe ziet de minister het afdwingen daarvan concreet?

In verband met de natuur- en erosiemaatregelen, informeert de heer Christian Van Eyken 
naar de stand van zaken op het vlak van riolering en de aansluiting op waterzuiverings-
stations Brussel-noord en -zuid.
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2.2.4.6. Cultuur, Jeugd, Sport en het Verenigingsleven 

Zie 2.2.2 Gemeenschapscentra.

2.2.4.7. Welzijn en Gezondheid 

De minister van Welzijn is geen voorstander van het aparte fonds voor het wegwerken van 
de achterstand inzake welzijnsvoorzieningen in de Rand, waar de provincie om vraagt 
naar analogie met wat vzw ‘de Rand’ en Vlabinvest doen op sociaal-cultureel en huisves-
tingsvlak. Hij verzekert dat Kind en Gezin de middelen verdeelt volgens de noden. Welnu, 
die laatste zijn gigantisch in regio’s met grote migratiedruk en een grote aanwezigheid 
van kinderen, jongeren, alleenstaanden en anderstaligen. Daar komt bij dat in landelijke 
regio’s als Hageland en Pajottenland gemeenten vaak zelf  onvoldoende middelen hebben 
voor de ondersteuning van grote projecten. Mevrouw Irina De Knop verwacht dan ook 
concrete streefdoelen met een budget om de achterstand aan te pakken. Die ziet zij alvast 
niet in het nieuwe decreet voor kinderopvang. Hoe staat minister Bourgeois tegenover een 
apart fonds voor de Rand of, bij uitbreiding, Halle-Vilvoorde?

Wat welzijn betreft vindt de heer Christian Van Eyken de uitbouw van rechtstreeks toe-
gankelijke hulp en het toekennen van een persoonsvolgend budget goed, maar daarnaast 
moeten de gemeenten en andere beheerders van het openbaar domein gesensibiliseerd 
worden om de openbare infrastructuur, zowel wegen als gebouwen, aan te passen aan 
mensen met mobiliteitsbeperkingen.

Uit de absolute cijfers in de beleidsbrief  kan mevrouw Mia De Vits niet afleiden of  de 
inhaalbeweging op het vlak van welzijn al begonnen is in Halle-Vilvoorde. Zij wil daar 
meer over vernemen.

Minister Geert Bourgeois herhaalt dat zijn collega van Welzijn geen voorstander is van een 
apart fonds voor Welzijn in de Vlaamse Rand.

Met flankerend beleid VSGB werd een fiche opgesteld over de inhaalbeweging met betrek-
king tot de historische achterstand inzake welzijnsvoorzieningen (bijzondere jeugdzorg, 
algemeen welzijnswerk, kinderopvang, zorg voor personen met een beperking, ouderen-
zorg enzovoort). Voor de voortgang van deze beleidsdoelstelling verwijst de minister naar 
de uitgebreide fiche als bijlage bij dit verslag. Iedereen weet dat het een moeilijke inhaalbe-
weging is; de Rand staat op allerlei vlakken onder druk door de overloop vanuit Brussel. 

Piet DE BRUYN,
voorzitter

Joris VAN HAUTHEM,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

BHV Brussel-Halle-Vilvoorde
Bloso Agentschap voor de Bevordering van de Lichamelijke Ontwikkeling, de Sport  
 en de Openluchtrecreatie
BRIO Brussels Informatie-, Documentatie- en Onderzoekscentrum
BROSO Brussels Ondersteuningspunt Secundair Onderwijs
CAW Centrum Algemeen Welzijnswerk
DAR Diensten Algemeen Regeringsbeleid
EVA  Extern Verzelfstandigd Agentschap
FOCI  Fonds Culturele Infrastructuur
GEN  Gewestelijk ExpressNet
IBOT  individuele Beroepsopleiding in de onderneming met Taalondersteuning
MER  milieueffectenrapport
NODO  Nederlands op de opleidingsvloer
NODW  Nederlands op de Werkvloer
NT2  Nederlands als tweede taal
OD  operationele doelstelling
PRIC  Provinciaal Integratiecentrum
SD  strategische doelstelling
SERV  Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen
SNPB Samenwerkingsverband Netgebonden Pedagogische Begeleidingsdiensten
START  Strategisch Actieplan voor de Reconversie en Tewerkstelling in de luchthaven- 
 regio
ULB Université Libre de Bruxelles
VaK vastleggingskrediet
VDAB  Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding
VeK  vereffeningskrediet
Vlabinvest Investeringsfonds voor Grond- en Woonbeleid voor Vlaams-Brabant
VRIND Vlaamse Regionale Indicatoren
VSGB Vlaams Strategisch Gebied rond Brussel
VUB  Vrije Universiteit Brussel
WIES  Wonen in eigen streek
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BIJLAGE:

Projectmonitoringsfiche A.5.1. Welzijn
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A.5. WELZIJN 
 

 
Rubriek 1: projectnummer en benaming 
 
A.5.1. Inhaalbeweging mbt de historische achterstand inzake welzijnsvoorzieningen 
(bijzondere jeugdzorg, algemeen welzijnswerk, kinderopvang, zorg voor personen 
met een beperking, ouderenzorg …) 
 
 
 
Rubriek 2: omschrijving 
 
Inhaalbeweging mbt de historische achterstand inzake welzijnsvoorzieningen (bijzondere 
jeugdzorg, algemeen welzijnswerk, kinderopvang, zorg voor personen met een beperking, 
ouderenzorg …) 
 
 
Rubriek 3: bevoegde minister en administratie 
 
a) - Bevoegd minister: Jo Vandeurzen, Vlaams minister van Welzijn, Volksgezondheid en 
Gezin 
Contactpersoon op het kabinet:  
 
b) - Verantwoordelijke administratie (op niveau van de Vlaamse overheid): 
Dep. Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, 
Afdeling Beleidsontwikkeling  
Contactpersonen: 
Isabelle Van Vreckem 
Patrick Bedert 
 
 
Rubriek 4: uitvoerders van het project 
 
Agentschappen Kind en Gezin, VAPH, Zorg en Gezondheid, Jongerenwelzijn en Departement 
WVG - afdeling Welzijn en Samenleving 
 
 
Rubriek 5: geraamde totale kostprijs 
 
Nog sectoraal te concretiseren 
 
 
Rubriek 6: financiering 
 
Nog sectoraal te concretiseren. 
 
 
Rubriek 7: engagement/streefdata 
 
Engagement                                                                                                             
(1) Extra sectorale financiële impulsen om de achterstand in te halen,                                                                                               
(2) realisatie van 4 sociale campussen waarvan 3 in arr. Halle-Vilvoorde en 1 in arr. Leuven,                                                                                      
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(3) Optimalisering CAW-landschap in H-V                                                                                 
(4) Crisisopvang in H-V,                                                                                   
Afspraken met de provincie Vlaams-Brabant en de lokale besturen om de achterstand inzake 
welzijns- en gezondheidsvoorzieningen in Brussel en Halle-Vilvoorde in kaart te brengen. Het 
geven van extra impulsen om de achterstand van het welzijns- en gezondheidsaanbod in de 
Vlaamse Rand weg te werken.                                        
 
 
 
Rubriek 8: voortgang 
 
1) Personen met een handicap 

 
- In 2010 keurde het VAPH drie zorgvernieuwingsprojecten goed, specifiek gericht op 

Brussel of de Vlaamse Rand. 
- In 2011 zal het VAPH de werking van het antennepunt Brussel en Halle-Vilvoorde 

continueren en in de nodige media-aandacht en informatieverspreiding van het 
antennepunt voorzien via de website van het VAPH, folders, e-mail en via individuele 
briefwisseling met personen woonachtig in de regio. 

- Ook binnen het uitbreidingsbeleid 2010 werd de regeling van een voorafname van 5% 
voor Vlaams-Brabant in de sector voor personen met een handicap toegepast. 

- In 2011 werden binnen het uitbreidingsbeleid voor begeleid wonen 6 reguliere plaatsen 
voorzien en 331 trajectbegeleidingen (= aantal begeleidingsmomenten). Voor 
thuisbegeleiding werden 950 reguliere begeleidingen voorzien en 536 
trajectbegeleidingen. 
De toegekende trajectbegeleidingen uit het uitbreidingsbeleid 2011, worden in 2012 
ondergebracht onder één nieuwe provinciale dienst DOP, die zal instaan voor heel 
Brussel-Vlaams Brabant. 

- In 2012 werden binnen het uitbreidingsbeleid 5 plaatsen voorzien voor semi-internaat, 
1015 reguliere begeleidingen (begeleidingsmomenten) voor thuisbegeleiding en 8 
plaatsen voor begeleid wonen.. 

- in 2013 werden binnen het uitbreidingsbeleid 412 reguliere begeleidingen 
(begeleidingsmomenten) voor thuisbegeleiding bijkomend erkend. Daarnaast werden nog 
258 reguliere begeleidingen en 58,12 personeelspunten voorzien voor rechtstreeks 
toegankelijke hulp binnen thuisbegeleidingsdiensten. Rechtstreeks toegankelijke hulp 
houdt in dat de persoon met een handicap geen beslissing tot toewijzing van het VAPH 
moet hebben, en dat de ondersteuning kan bestaan uit mobiele of ambulante 
begeleidingen, dagopvang, woonopvang en outreach. Onder outreach wordt verstaan dat 
VAPH voorzieningen handicapspecifieke kennis inzake ondersteuning overdragen aan 
andere actoren binnen de welzijnssector. 

 
 

2) Bijzondere jeugdzorg 
 
- Het aanbod van de bijzondere jeugdbijstand in Vlaams-Brabant steeg in de periode 2006-

2009 aanzienlijk. In de tweede helft van 2009 kwamen er 16 erkende 
capaciteitseenheden thuisbegeleiding en 11 residentiële plaatsen, waarvan 8 plaatsen in 
Halle-Vilvoorde, bij. Vanaf 1 oktober 2010 werd het aanbod verder versterkt met 16 
bijkomende plaatsen thuisbegeleiding.  Specifiek voor Halle-Vilvoorde steeg het 
geprogrammeerde aanbod van de private voorzieningen hierdoor met 22%. Dit groeiritme 
ligt aanzienlijk hoger dan in de andere Vlaamse regio’s en is ruim het dubbele van het 
Vlaamse gemiddelde, waardoor de inhaalbeweging duidelijk al ingezet werd. 
 

- In 2011 werd capaciteit van begeleidingstehuis Minor N’Dako omgebouwd zodat een 
nieuwe thuisbegeleidingsdienst met 16 capaciteitseenheden opgestart kon worden in 
Asse in 2012. 
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- Eveneens in 2012 is een afdeling van begeleidingstehuis Minor-Ndako met 9 
capaciteitseenheden verhuisd naar Asse.  

 
- De sector bijzondere jeugdzorg kon op basis van de rondzendbrief van 18 juli 2012 

inzake het experimenteel modulair kader intekenen op residentiële 
uitbreidingsmogelijkheden voor de periode 2013-20141 en op de instap in het modulaire 
kader. Dit kader biedt een alternatief voor de rigide indeling in erkenningscategorieën die 
flexibele trajecten op maat van de hulpverlening in de weg staan. Tevens werd subsidie-
technisch een stap naar enveloppefinanciering gezet.  

 
      Jongerenwelzijn ontving in totaal 68 aanvragen, waarvan 14 vanuit Vlaams-Brabant en   

            het Brusselse Hoofdstedelijk Gewest.  
 
           De beperkte budgettaire marge, noopte tot strikte toepassing van de programmatie en van    
         de toewijzingscriteria uit de rondzendbrief: regionale prioriteiten, inhoud van het dossier,  
         verslag van de verwijzende instanties. In dit raam werd onder meer één dossier uit de regio  
         Vlaams-Brabant niet gehonoreerd.  

 
         Concreet werden met het uitbreidingsbeleid 8 bijkomende verblijfsmodules (met telkens een    
         contextmodule eraan gekoppeld) gecreëerd in Vlaams-Brabant: in het arrondissement  
         Leuven werd een uitbreiding met respectievelijk 5 en 3 verblijfmodules toegekend aan de  
         organisaties voor bijzondere jeugdzorg Huize Levensruimte en Huize Levenslust.  

 
         Afhankelijk van de budgettaire mogelijkheden op het Fonds Jongerenwelzijn wordt      
         daarnaast een definitieve beslissing over de toekenning van 12 plaatsen voor Vilvoorde in  
         2014 in beraad gehouden. 

 
 
3) Algemeen welzijnswerk 

 
Regionaal Welzijnsoverleg, ondersteuning Lokaal Sociaal Beleid, steunpunt 
vrijwilligerswerk: deze zijn alle op niveau van de provincie Vlaams-Brabant gesubsidieerd 
en ze ontvangen evenveel middelen als alle andere provincies. 
 
Maatschappelijk Opbouwwerk: 1 regionaal instituut voor de hele provincie Vlaams-Brabant; 
zit qua personeel in de middenmoot. 
 
Verenigingen waar armen het woord nemen: 4 erkende verenigingen in Vlaams-Brabant 
(waarvan 2 pas erkend); in de programmatie is er voor Vlaams-Brabant principieel ruimte 
voor 9 verenigingen, maar er zijn (op het niveau van heel Vlaanderen) momenteel geen 
middelen om nieuwe verenigingen te kunnen erkennen; er zijn ook geen vragen uit 
Vlaams-Brabant 
 
Schuldbemiddeling: in de provincie Vlaams-Brabant zijn alle OCMW’s hiervoor erkend (net 
zoals dat overal het geval is); de CAW’s zijn ook alle rechtstreeks of onrechtstreeks bezig 
met schuldbemiddeling (eigen erkenning of samenwerkingsverbanden) 
 
Tele-Onthaal: er is één gezamenlijke dienst voor de provincie Vlaams-Brabant + Brussel-
Hoofdstad. 
 
CAW’s:  
Er is in Halle al sinds 2001 een crisisopvangcentrum (voor volwassenen), met 18 plaatsen. 
 
In 2006 waren er 151,5 VTE erkend en gesubsidieerd in het algemeen welzijnswerk  in de 

                                                 
1 Omwille van het feit dat Jongerenwelzijn op dit moment nog te weinig zicht heeft op de budgettaire mogelijkheden in 2014werd 
de beslissing voor de dossiers met betrekking tot 2014 uitgesteld.  
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provincie Vlaams-Brabant. Op heden zijn dit 182,77 VTE, een toename met 31,27 VTE. 
Eind 2012 en begin 2013 zijn er ook structureel middelen geïnvesteerd in preventieve 
woonbegeleiding, in de regio Vilvoorde (2,61 VTE) en in de regio Leuven (1,06 VTE). 
 
Met ingang van 1/1/2014 neemt de Vlaamse overheid de subsidiëring van 4,5 VTE in het 
crisisopvangcentrum in Halle over van de provincie Vlaams-Brabant. (als begroting dit 
goedkeurt tenminste – procedure loopt nog). 
 
Momenteel loopt de procedure om in projectvorm een centrum voor integrale gezinszorg 
(CIG) in de provincie Vlaams-Brabant op te richten met 15 capaciteitseenheden. 
Initiatiefnemer is vzw de Wissel (Leuven): budget van 258.220 euro, periode 1/4/2013-
31/12/2013. 
 
Bij een toekenning van extra middelen of projectmiddelen wordt steeds gekeken naar het 
aanbod dat al aanwezig is in de regio’s. Waar de nood het hoogst is, wordt het meeste 
geïnvesteerd. 
 

4) Kinderopvang 
 

- Op 30 september 2012 telden de 19 gemeenten in de Vlaamse Rand samen 4.689 
plaatsen voor baby’s en peuters met een erkenning of een attest van toezicht. Per 100 
kinderen tussen 0 en 3 jaar in de Vlaamse Rand zijn er 35,0 plaatsen voor baby’s en 
peuters . Ter vergelijking: in het Vlaams Gewest zijn er gemiddeld 38,3 plaatsen per 100 
kinderen. Rekening gehouden met een gemiddeld gebruik van 1 plaats voor opvang van 
baby’s en peuters door 1,29 kinderen, betekent dit dat er in de Vlaamse Rand voor 45,2% 
van de baby’s en peuters een formele opvangplaats beschikbaar is. Over het gehele 
Vlaams Gewest is er gemiddeld voor iets meer dan 50% van de kinderen jonger dan 3 
jaar een formele opvangplaats. Het gemiddelde in de Vlaamse Rand ligt dus 5% lager. In 
de buitenschoolse werden er 908 plaatsen geregistreerd op 30 september 2012, of 2,0 
plaatsen per 100 kinderen tussen 3 en 12 jaar. In het Vlaams Gewest zijn er 5,5 plaatsen 
buitenschoolse opvang per 100 kinderen. Rekening gehouden met een gemiddeld 
gebruik van 1 plaats voor buitenschoolse opvang door 2,2 kinderen, betekent dit dat er in 
de Vlaamse Rand voor 4,4% van de kinderen uit de basisscholen een formele 
opvangplaats beschikbaar is.   
 

- Uitbreiding kinderopvang voor baby’s en peuters:  
 
-In 2012 werd een uitbreiding gerealiseerd van het aantal erkende en gesubsidieerde 
plaatsen en het aantal IKG-plaatsen.  
*De uitbreiding van de erkende en gesubsidieerde opvangplaatsen was gericht op een 
uitbreiding van het aanbod in de grootsteden en in een aantal steden met grote 
kansarmoede. Geen enkele gemeente uit de Vlaamse rand werd geselecteerd voor 
bijkomende erkende en gesubsidieerde plaatsen tijdens deze uitbreidingsronde.  
*Voor de uitbreiding van het aantal IKG-plaatsen werd rekening gehouden met het aantal 
kinderen in de leeftijdscategorie 0 tot 3 jaar en het aantal opvangplaatsen waar ouders 
betalen volgens inkomen. Zorgregio’s en gemeenten die hierop laag scoren, kwamen 
hierop in aanmerking. Een aantal gemeenten uit de Vlaamse Rand kwamen hiervoor in 
aanmerking. Volgende IKG-plaatsen werden in de Vlaamse Rand toegekend: 
-Kinderdagverblijf Stekelbees Humbeek kreeg de toewijzing van 25 nieuwe IKG-plaatsen. 
-Kinderdagverblijf De Regenboog in Vilvoorde kreeg de toewijzing van 5 bijkomende IKG-
plaatsen.  
-Eveneens in Vilvoorde kreeg CKO Breugelkind de toewijzing van 25 plaatsen voor een 
nieuw kinderdagverblijf Zonnetje.  
-Binnen de zorgregio Vilvoorde en behorend tot de Vlaamse Rand kreeg het bestaand 
kinderdagverblijf De Pamperkontjes uit Wemmel de toewijzing voor omschakeling naar 28 
inkomensgerelateerde plaatsen. 
-Aan het gemeentebestuur van Sint-Pieters-Leeuw werd de toewijzing gedaan voor een 
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nieuw kinderdagverblijf met 18 IKG-plaatsen. 
 
Ook in 2013 wordt uitbreiding van het kinderopvangaanbod voor baby’s en peuters 
voorzien. Bij de uitbreiding van erkende kinderopvang wordt voorrang gegeven aan 
aanvragen uit de gemeenten die het hoogst aantal bijkomende plaatsen nodig hebben 
voor een opvangaanbod met inkomenstarief voor 50% van de kinderen tot 3 jaar. Hierbij 
wegen kinderen uit kansarme gezinnen dubbel door.  

Na de grootsteden Brussel, Antwerpen en Gent, staan in  deze gemeentelijst 4  
gemeenten uit Halle-Vilvoorde, waarvan 4 uit de Vlaamse Rand bij de eerste 10 
gerangschikte gemeenten (Vilvoorde op 3, Dilbeek op 6, Grimbergen op 8, Halle op 10). 
Binnen de -momenteel beperkt- beschikbare budgetten voor uitbreidingsbeslissingen in 
2013, staan deze gemeenten dus vooraan in de rij. Dit betekent concreet dat Vilvoorde in 
aanmerking zal komen voor een 14 à 15-tal nieuwe kinderopvang plaatsen 
(richtinggevend aantal). Voor de gemeenten Dilbeek, Grimbergen en Halle is het aantal 
beschikbare kinderopvangplaatsen afhankelijk van het aantal beschikbare plaatsen na 
toekenning aan hoger gerangschikte gemeenten. 

Voor de uitbreiding van het IKG-aanbod in 2013 wordt voorrang gegeven aan aanvragen 
uit zorgregio’s (niveau kleine stad) met het grootste relatieve onderaanbod aan plaatsen 
met inkomensprijs. Op deze ranglijst van 59 Vlaamse zorgregio’s staat zorgregio 
Tervuren (met o.a. Zaventem, Wezembeek, Kraainem, Hoeilaart) op de eerste plaats en 
zorgregio Vilvoorde (met o.a. uitsluitend gemeenten uit Halle-Vilvoorde) op de 4de plaats. 
Dit betekent concreet dat heel wat gemeenten uit de Vlaamse Rand als één van de 
eerste gemeenten in aanmerking zullen komen, indien er aanvragen zijn en ze aan alle 
voorwaarden voldoen, om bestaande plaatsen met attest van toezicht, om te schakelen 
naar inkomensgerelateerde plaatsen. 
 

 
- Uitbreiding buitenschoolse kinderopvang: 

Uitbreiding van het buitenschools opvang aanbod in 2012 en in 2013 is nergens voorzien.  
 
 

  5) Preventieve Gezinsondersteuning 
 

- Inzake preventieve gezinsondersteuning werden  in 2010 bijkomend 35 CKG-plaatsen in 
de provincie Vlaams-Brabant prinicipieel erkend. Daarvan werden er 25 plaatsen erkend 
per 1 januari 2011 en vervolgens 10 plaatsen vanaf 1 mei 2011. Deze plaatsen worden 
ingezet in regio Leuven, Tienen, Landen en Aarschot.  

 
- In 2011 volgde er een uitbreidingsronde van CKG-plaatsen in heel Vlaanderen, waarbij 

11 plaatsen principieel werden toegekend aan de  regio Halle. Deze principiële erkenning  
werd verlengd en vanaf 1 januari 2013 omgezet in erkenning. De capaciteitsuitbreiding 
wordt ingezet in 2 plaatsen voor de residentiële werkvorm in Dworp en in een uitbreiding 
van het mobiele aanbod met 9 plaatsen in regio Halle. 

 
 
 


